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Hastojanje komunlsta da dalje
unapredjuju socijalističke odnose

na Unlverzitetu

PROTEKLA
GODINA značajna je po intenzivnom

nastojanju komunista na učvršćenju i jačanju-svoje
organizacije, kako bi bila što sposobnija da izvr-

šava veoma odgovorne zadatke u idejnom vaspitanju stu-

i nastavnika, da dalje unapređuje socijalističke
odnose na našem Univerzitetu. Ceo naš Univerzitet po-

slednje godine našao se u izvesnom smislu, u posebnim
uslovima. Društveno upravljanje proklamovano Opštim
zakonom o univerziteaima, iako u početnoj fazi, dalo je
određen pečat daljem progresivnom razvitku Univerzi-

teta. Ogroman priliv novih studenata stvorio je poteškoće
u normalnom funkcionisanju nastave na Univerzitetu,

kao i razvijanju ideološkog i političkog rada među stu-

dentima.

Naša prošlogodišnja par-

tiska konferencija pred ko-

muniste Univerziteta posta-
vila je pored ostalih i sle-

deći zadatak:

Boriti se za podizanje opšte
idejne spremnosti svih studenata

nastavnika, posebno komunista,

osposohljavati komuniste da po-

stanu borbenc političke ličnosti

u našem društvu, daije razvijati

socijalističke dmštvene odnose

na Univerzitetu kroz razvoj si-

slema đruštvenos: upravljanja-

boriti se za paučnosl i idejnost

u nastavi i što bolji usneh « stu-

dijama, angražovati se u društve-

nim organizacijama. brinuti s? za

ekonomske i druge probieme stu-

dcnata.

Polazeći od ovih osnovnib za-

dataka- kao i stavova VI kon-

gresa kasnije održanih pienuma

i 111 fcongresa SK Srbije. komu-

nisti na Univerzitetu gledano u

celini, postigli su vidne uspehe

*

Na IV plenumu CK SKJ re-

čeno je:

„Pravilan rad i snaga jedne

organizacije sastoji ser pre svega

u tome. koliko j«e cna sposobna
i da li jt orijentisana da пз te-

renu vodi borbu za ms.se, za

njihovo razumetanje našeg ra-

zvitka : za liniju izgranie soci-

jalizma. Iz takvog rada i akt v-

nosti' izlazi i sadržina : dnevoi

ređ fastanaka osnovnih organi-

zacija ? komiteta’’.

Ovaj stav osnovne organiza-

cije i ocjedinoi na našem Uni-

verzitetu u osnovi su prihvatili,

mada u njegovom praktičnorn
sprovođenju još uvek ima zaosta-

jsnja i nesnalaženja. To potvrđu-
je, pored ostalog, i analiza đnev-

nih redova sastanaka osnovmh

organizacija. Iz jedne ankete u

vezi sa sadržinom sastanaka, iz-

vršene u desst osnovnih organi-

zacija na fakultetima tehnike

vidj se da su od 54 sastanaka

(koliko ih je održano u prošloj
godini) 23 bila posvećena čisto

organlzacionim pitanjima, 16 sn-

stanaka radu organ’.zacije i poje~

dinaca (gde su prethodno takođe

obuhvaćeni organižacioni proble-

mi) 9 ideološko-političkom rsdu

5 rariu komunista u društvenirn

organizacijama i četiri stručnom

radu ј problemima nastave. Ana-

liza rada osnovnih organizac:ja

koju je vršio Univerzitetski ko-

rnitet u prošloj godini. pokazuje

da je лко. 7П% saetanaka o&nov-

nih organizacija bilo posvećeno

organizocionim problemima I to

uglavnom pitanjima prijema i

'cažnjavanja. Sastanci ovakve vr-

sle svakako su potrebni, ali se

zadaci organizacije Saveza komu-

nista ni izdaleka ne iscrpljuju,

raspravljanjem organizacionih pi-

tanja. Preteranoj orijentaciji па

tretiranje ovih problema razlog

je u najvećoj meii neefikasnost i

sporost u rešavanju organizacio-

nih pitanja. Ovakvi sastanci dugo

traju, ponekad tri i više časova,

najčešće zbog nepripremljenosti.

a zatim zbog primera da se kod

kažnjavanja pojedinih drugova

izređaju sve kazne predviđene
Statutom. pa se po svakoj kazn:

preglasava, dok se ne donese

neka odluka, obično neznatnom

većinom.

*

Retko koja osnovna organiza-

cija na svome redu nije

imala tačku „Rad komumsta u

društvenim organizacijama’’, što

je svakako nužno povremmo

analizirati. Međutim, česta j,e po-

java da se samo uopš'teno govori

o potrebi rada u društvenim or-

ganizaoijama, ponekad se oštro

kritikuju nedostaci, a nema dis-

kusije o konkretnim akcijama

koje treba preduzeti, načinu

okupljanja studenata, kao i ana-

lize negativnih pojava i shvata-

nja na Univerzitetu. Jedan deo

komunista još uvek gleda na

društvene organizacije usko, na-

ime,, priča "se o tome kako orga-

nizacija SK treba da pruži „ро

moć’’ đruštvenim organižacijarp

studenata i nastavnika u poh

tičkorn i drugom radu, umesto d

se težišt§ pohtičkog rada i celo

kupan rad odvija u nj'iraa i na

taj način neposrednom aktiv-

nošću komunista obezberi poli-

tički uticaj.

Savez studenata, naprimer, da-

*nas je izrastao u jaku organiza-

ciju koja vrši veliki vasintno-

politički uticaj među studentima

i usmerava ih ka pravilnom i oz-

biljnom shvatanju studija, utiče

na njihovo pravilnije formiranje.

Usto. Savez studenata snažno de-

luje u rešavanju najneophodni-
jih pitanja koje uslovljavaju ži-

vot fakulteta i Univerziteta. U

ovako razgranatoj aktivnosti, u

kojoj mogu doći do izražaja sve

sklonosti i inicijativa, mora sva-

ki komunisita naći određenj po-

sao i prihvatiti se konkretnih

akcija. Na sastancirna osnovnih

organizacija treba diskutovati o

opštim stavovima i konkretnim

akcijama za koje će se komuni-

sti boriti i sprovcditi ih*u Savezu

studenata.

Pored ostalog, treba napome-

nuti da su u prošloj gcdini veo-

ma malo pretresana pitanja

stručnog rada komunista, kao i

pitanje oko sbipendlranja i izvr-

šavanja obavez.a koje komunisti

daju raznim pnrduzećima, usta-

novama i sl. U ovoj godini prili-

čan broj komunista je diplomi-
гао. Od 2700 diplomiranih stude-

n?.ta. 58P su komunisti. Ovo je

veoma pozitivno. Međutim, neki

komunisti apsolventi, a naročito

studenti mlađih godina, stručno

vrlo slabo stoje, te bi se o tome

moralo mnogo više voditi računa

od strane osnovnih organizacija

Saveza komunista.

U sklopu idejno politićkog rada

značajno mesto uzima rađ na po-

dizanju opšte političkog nivoa

komunista, ostalih studenata i

nastavnika na Univerzitetu. Taj

rad je raznovrstan po oblicima i

formama i različit po fakulteti-

ma, a odvijao se uglavnom u ne-

holiko pravaca.

Uviđajući značaj ovih pitanja

Univerzitetski komiiet je u рг*о-

šloj godini organizovao niz рге-

davanja za aktiv komunista Uni-

verziteta. Ta predavanja su se

pokazala veoma korisna za bla- i

govremeno obaveštavanje aktiva

komunista o p>ojedinimpolitičkim
i ideološkim pitanjima.

Kod svih ovih oblika. težilo se

za tim da $e materijal individu-

alno unapred prouči, a zatim o

niemu diskutuje. Nije se vodilo

dovoljno računa o sistematizaciji
programa, te su za bazu uzimani

neki školski udžbenici ilj veoma

obimna dela klasika, Kod nekih

fakiftteta, ovaj način rada po-

stavijen je usko, skoro isključivo
za komuniste, a ta pitanja inte-

resuje mnogo širi krug stude-

nata.

Poseban vid ideološke aktiv-
nosti čine predavanja, diškusije.
seminari i druge forme na koji-
ma je obrađivana aktuelna pro-
blematika naše današnje stvar-

nosti i to kroz Savez studenata i

druge društvene organizacije na

fakul.tetima. Ovakvih sastanaka

u roasovnim p>olitičkim organiza-
cljama na Univerzitstu u prošloj
godini bilo je oko 400 sa vrlo ra-

znovrsnom tematikom. Najveći
broj predavanja i diskusija se
orijentisano пз pitanja našeg dru-

štvenog razvitka: privrede, ko-

mune, društveno upravljanje, so-

cijalistička demokratija i dr.

Zatlm na probleme spoljne po-
litike; odno s sa SSSR-om i istoč-

no-evi-opskim zemljama, odnosi

sa Zapadom, problemi Azije itd.
Osim ovih tretirana su i razna

druga ideoioška i politička pi-
tanja.

Prošla god: na je značajna po
što je prevaziđen stadij u

kome je prganizovanje ideolo-

škog rada bilo problem za naše

organizacije i ¥ukovodstva. Da-

nas imamo obilje razgranatih
oblika i formi koje se odvijaju u

' masovnim i političkim organiza-
cijama i to više nije stvar komu-

nista, već briga svih studena+a i

nastavnika našeg Univerziteta.

UNIVERZITETSKOJ KONFERENCIJI PRETHODIUI SU SASTANCI

NA SVIM FAKULTETIMA

1 SA SAVfiZA KpMU.NIgTA FifeOZOFSKOP FAKULTETA

GODIŠNJA KONFERENCI-

JA SAVEZA KOMUNISTA

FILOZOFSKOG FAKUL-

TETA

ZA TEMELJNIJE USVAJANJE ZNANJA

Komunisti sa našeg najbrojni-

jeg fakulteta Filozofskog, imali

su u subotu godišnju konferen-

ciju. Sala »Narodnih heroja« nije

bila puna. Reklo bi se da svi ko-

munisti nisu bili, pa ipak konfe-

rencija je, naročito svojim rađ-

nim karakterom. imala uspeha...

TJ CENTRU PAŽNJE BEZ

ODLAGANJA RESITI USLOVE

RADA

I referat Fakultetskog komite-

ta, kojl je pođneg Milan Vukos i

diskusija složili su se đa se hitno

moraju obezbediit nove prostorije.
Već je poznato pod kakvim se

nepodnošljivim uslovima odvija
nastvaa na Filozofskom fakulte-

tu, koji nema ođgovarajuće zgra-
de. To ne šteti samo studentim*,

kojima je ređuciran broj časova,

već kvalitetu nasatve. njenoj rta-

učnosti i prosperitetu. Zato treba,
smatra konferencija, upoznatl
nadležne organe sa takvom situ-

acijom i upozoriti ih na posledice
ako se na vreme ovo ne reši.

Sa ovim stavom konfereneije

složio se i sekretar Gradskog ko-

miteta Saveza komimista za Beo-

grad drug Đurica Jojkić koji je

prisustvovao konferenciji.

JDEOLOSKT RAD KOMUNISTA
VEZAN JE ZA I ZA IDEJNOST

NASTAVE

Bilo je dosta reči i o ideolo-
škom radu komunjsta kao i o

idejnosit nastave. Smatra se, is-

taiknuto je u referatu, da se ob-

zirom na karakter Fakulteta ne-

dovoljno proučavaju društvene

nauke. Tako na istoriskoj grupi
nema sociologije. koja se i рге
rata proučava’a. To je jedan nd

razloga što komunisti nemaju

jedinstvene, pa čak ni određene
stavove po mnogim pitarjima.

j U društvenr.m upravljanju na

I Fakultetu studenti se јоз nisu do-

\Toljno angažovali. To se naroćito

ođraziio u glasanju za izbor stu-

denstskog pretstavnika u Fakul-

-1 tetski savet. Neuspeh fak. organa,

! a i komunista je činjenica, da se

još nije donela čak ni prva ver-

zija Statuta fakulteta, mada se

ove godine on mora usevojiti.
O idejnosti nastave na Fakul-

tetu postoji jedinstveno gleđište.
I profesori, koij su govorili na

- konferenciji, i studenti slažu se

da je to i do sada bio problem
ali često i nepotrebno isticsn. jer

se sve uopštavalo. Nije se kon-

kretno prilazilo problemima; kod

nastavnika to se može tumačitl

izvesnim ličnim obzirima, a kod
studenata nedostatkom znanja.

Zato, smatra konferencija, treba

prići savesnijem i temeljnijem

usvajanju znajna, što najviše
može pomagati rešavanju ovog

problema.

Na kraju rada konferencije iza-

bran je novi Fakultetski komitet

od 15 članova na čelu г-а Vidoj-

kom Veličkovićem. Upućeno je i

pozdravno pismo drugu Titu.

М. JEVTIC

GOD. ХУШ. BROJ 22

BEOGRA D

12 novembar 1955

IZIaAZI SГГВОТОМ

CENA 10 DIN.

N»den*
U subotu i nedelju 12 i 13 o. m. u sali »Narodnih

heroja« održaće se Deseta konferencija organizacije

Saveza komunista Beogradskog univerziteta.

Dnevni red konferencije je:

1. Izbor radnih tela konferencije.

2. Izveštaj i referat Univerzitetskog komiteta Sa-

veza komunista o radu i zadacima or«rs»niTaoije

SK na Univerzitetu,

3. Diskusija i

4. Izbor novog Univerzitetskog komiteta SK.

Početak konferencije je u subotu u 16 casova.



Danas

MANDES FRANS

POBEĐUJE

MANDES FRANS

Bivšl francuski premijer, radlkal

Рјег Mandes-Frans, doživeo je veliki

uspeh na nedavnom Kongrasu svoje

stranke. On je. naime, dobfo snažna

podršku kongresa u borbi za izmenu

sadašnjeg izbornog zakona i odlaga-

nje izbora makar za nekoliko meseci*

koliko bi mu izgleda bilo potrebno da

obezbedi što veću pobedu svojih pri-

stalica. Ovo je novi momenat u borbl

oko datuma 1 načina parlamentarnih

izbora u Francuskoj. Skupština je već

podržala predlog Forove vlade da se

vanredni izbori održe u decembru po

starom izbornom zakonu.

Prema izbornom sistemu za koji

se zalaže radikalna stranka, birači gl|i-

saju poledinaCno za kandldate. ne

za partiske liste. Stoga bi se u slučaju

njegovog usvajanja moglo očekivati

da u Skupštinu uđe većina novih Iju-

di, kao i pomeranje parlamentarne
većine od desnog krila centra ka le-

vom.

Poverenje i podrška koju je radi-

kalski kongres ispoljio prema Mandes

Fransu vidi se iz toga što je izabran

za potpretšednika stranke. Kad se zna

da pretsedničko mesto zauzlma iz po-

časti stari političar Eđuard Erio, onda

je jasno da će radikalskom strankom

sada rukovoditi Mandes Frans.

s Poraz poiitike radikala Egara Fora

na ovom Kongresu može da bude ne-

posredni uvod u novu krizu francuske

Vlade. Ba li bi tada opet energičnii
Manđes dobio povernje da strane na

Celo Francuske?

TBAZI SE: ADENAUEROV

NASLEDNIK

Goleme su nemačke brige. Em su

pocspani još nemaju bar ovi za-

pađni. ni čoveka koii će ih sutra vo-

diti. Jer to zaista ne može blti

osamdesetogodišnji Adenauer. Nje-

[ gova bolest u poslednje vreme je to

ozbiljno napomenula poditičarima u

i Seveznoj Republici. Nekt listovi čak

j i kritikuju kancelara »čija je domi-

■ nanta ličnost bacila senku na sve

ostale polltičare u posleratnoj ne-

mačkoj poiitici«, što nije pripremto i

obučlo jcdnu ličnost za naslednika.

Većina listova se inače slaže da kao

kandidati za nasleđe dolaze na prvom
mestu u obzir ministar finansija Fric

Sefer, ministar inostranih poslova

Hajnrih fon Brentano i minlstar pri-

vrede Ludvig Erharđ svi članovi

Adenauerove Hriščaniko-demokrat-

ske stranke.

No pC'io-;; strepnja da nijedan od
mogućlh nacleJnika neće biti u stanju
đa poveže mnogobrojne političke,
crkvene i oblasne frupe Savezne Re-
Publike u onoj meri u kojoj je to
neSto svojim, nešto tuđim autoritetom

uspevao Adenauer. A to bi moglo

da dovede do kompromisnog izbora

nekog »slabog kancelara« i do iste'
vrste unutrašnje razjedinjenosti koja
je omogućila nacistima da dođu na

i vlast u Vajmarskoj Republici.

SPOLJNA POLITIKA I MEĐUNARODNA STUDENTSKA SARADNJA

Povećaće se razmena studenata
-RAZGOVOR SA GAVROM CEROVIEĆM -

POSLE MEĐUNARODNE KONFERENCIJE BIROA ZA PUTOVANJE I RAZMENU STUDENATA I OMLADINE

Vi ste u toku prošlog meseca

učestvovali kao pretstavnik Save-

za studenata Jugoslavije na Među-

narortnoj konferenciji biroa za pu-

tovanja 1 razmenu studcnata 1 o-

mladine u Oslu, kao i na konfe-

renciji Biroa za p-utovanja Socl-

jalističke omladine u Bonu.
Molim Vas da nam u vezi s tim

•dgovorite na nekoliko pitanja:
1. Pitanje Naše čitaoce bi in-

teresovalo nešto. Kakav je кагак-

ter Međunarodne studentske krn-

ferencije za putovanja; ko je or-

ganizuje, s kakvlm ciljem 1 kakvo

Je učešće našib pretsavnika?

U Oslu je od 15 do 20 oktobra

održaina šesta po redu Međuna-

rodna studentska konferencija za

putovanje. Pretstavnici našeg
Biro-a za međunarodnu razmenu

omladine i studenata Jugoslavije,
učestvovali su na svim do sada

održanim konferencijama, a u

1953 godini naš Savez studenata

bio je domaćin-orgarfizator IV.

međunarodne studentske konfe-

rencije za putovanje koja je odr-

žana u Splitu. Ova konferencija

ima u prvom redu tehnički ka-

rakter i treba da posluži da se

dogovorno postave izvesni okviri

i pravila u međunarodnoj razme-

ni studenata, i da se članice kroz

izveštaje i programe nacionalnih

organizacija upoznaju sa moguć-

nostima razmene i međusobne

saradnje. Otuda smo mi za ovu

konferenciju pripremili izveštaj

o našoj aktivnosti u toku prošle

godine koja je bila prilično plod-

na. Po programu Biro-a u našoj

zemlji su boravili u toku' prošle

godine 32 grupe iz 15 zemalja.

koje su rrapravfle kružna puto-

vanja i upoznale se sa životom

kod nas. U letovalištima u Kra-

Ijevici, Zadru i Dubrovniku je
boravilo 3.127 studenata i omla-

dinaca iz 26 zemalja a kroz Pri-

hvatne centre koji su postojali
u svim univerzitetskim centrima

prošlo je prosečno oko 800 stra-

nih studenata i omladinaca. Uz

saradnju Biro-a za međunarodnu

razmenu organizovan je seminar

za inostrane omladince i studen-

te u Zadru o problemima socija-

lizma, zatim zajedno sa Scandi-

navian Student Travel Servi-

ce-om, seminar o problemu na-

cionalnih manjina u Rijeci, i

zajedno sa organizacijom Kveke-

ra, seminar u Kranju. Osim toga

2. Pitanje: Koje su sve stu-

dentske organizaclje bile zastup-

Ijene na Konferenciji u Oslu, i da
И se i tu odrazila blokovska ogra-
ničenost nekih organizacija koja
je naročito ispoljena na konferen-

ciji u Birminghamu?

Na ovoj konferenciji su uče-

stvovali pretstavnici nacionalnih

studentskih Biro-a za putovanje
svih zapadnoevropskih zemalja,

a od vanevropskih zemalja uče-

stvovali su jedino pretstavnici

S.A.D. Pored toga, učestvovali su

pretstavnici pet organizacija za

razmenu studenata iz raznih ze-

malja i pet pretstavnika među-

narođnih st*derrtskih organizaci-

ja koje po svom statusu nemaju

pravo odlučivanja na konferen-

ciji. Među pretstavnicima među-

narodnih organizacija bili su za-

stupljeni COSEC i MSS. Na irri-

cijativu Nacionalne uriije stude-

nata Danske bio je upućen poziv

za učešće na Konferenciji i na-

cionalnim studentskim unijama

iz istočno-evropskih zemalja. ali

je jedino uzeo učešća pretstavnil?
MSS-a. Naročito je bila intere-

santna diskusija oko statusa Me-

đunarodne studentske konferen-

cije za putovanje. V. međunarod-

na studentska konferencija je na

svom letošnjem zasedanju u Bir-

minghamu usvojila rezoluciju

kojom se Međunarodna student-

ska konferencija za putovanje

priznaje kao specijalizovana ak-

tivnost COSEC-a. Ova mišljenja

upomo su zastupali pretstavnici

nekih zapadno-evropskih urrija

kojima je mnogo više stalo do

restiža nego do omogućavanja

što univerzalnije studentske sa-

radnje рк> praktičnim pitanjima

bez obzira kojoj blokovskoj stu-

dentskoj organizaciji pripada po-

jedina nacionalna unija studena-

ta. Međutim, na Konferenciji se

ispoljilo i suprotno mišljenjf po

kome bi konferencija i dalje za-

držala tehnički karakter, tesno

sarađivala sa COSEC-om, ali u

svom radu ostala nezavisna od

rfjegove politike. Osnova ovoga

shvatanja je bila ua se omogući

ravnopravno učešće na Međuria-

rodnoj studentskoj konferenciji

za putovanje svim studentskim

nacionalnim organizacijama, bez

obzira da le su one učlanjene u

COSEC ili MSS ili ne pripadaju

nijednoj od tih međunarodnih

organizacija. Na kraju je usvo-

jen kompromisni zaključak po

Чоте međunarodna studentska

konferencija za putovanje po-

staje specijalizovana aktivnost

COSEC-a, ali konferencija i dalje

zadržava pravo da nezavisno od

stavova COSEC-a prima u svoje

redove i pretstavnike hacional-

nih studentskih unija koje nisu

učlanjene u COSEC. Na kraju

zasedanja, Konferencija je upu-

tila poziv nacionalnimstudetskim

organizacijama istočno-evropskih

zemalja da uzmu
učešća na VII.

međunarodioj studentskoj konfe-

rerfciji za putovanja koja če se

održati oktobra meseca iduće

godine u Hamburgu.

Sa svoje stra»e Međunarodni

savez studenata centralizovano

vodi skoro svu svojih

članica na pKilj'n studentske га-

zmene što nužno sužava obim sa-

radnje. Međutim, ceneći prema

izveštajima o protekloj aktivnosti

i programu za iduću godinu, koje

su podneli pretstavnici MSS-a

na kpnferenciji u narednom pe-

riodu može se očekivati povećan

obim razmene između nacional-

nih studerrtstih organizacija istoč-

no-evropskih zemalja i student-

skih organizacija na zapadu.

Svakako da je saradnja na prak-

tičnim pitaijima kao što je ra-

zmena studenata između nacio-

nalnih studentskih organizaclja

koje pripadaju raznim blokov-

skim' studentskim organizacijama

može samo da koristi i doprinese

stvaranju atmosfere međusobnog

razumevanja i utre put za po-

novno ostvarenje jedinstva stu-

derrtskog pokreta u svetu.

3. Pitanje: Ko je svc učestvo-

vao na konferenciji u Bonu i da

li su doneseni neki posebni pia-

novi? Koliko se oni odnose na

razmenu studenata.

Na ovom savetovanju su bili

pretstavnici Biro-a za putovanje

socijalističkih omladinskih orga-

nizacija iz Evrope. Ranije je po-

stojao Biro lUSY-a ali je on

prestao sa radom pa je na ini-

cijativu Deutsche Gesellschaft

Fiir Intemationalen Jugend-

austausch e. V. iz Bona održan

ovaj sastanak na kome je odlu-

čeno da se u cilju što boljeg me-

đusobnog poznavanja iznošenja

iskustava i upoznavanje sa pro-

gramima aktivnosti svake godine

u oktobru mesecu održava kon-

ferencija pretstavnika Biro-a za

putovarrje socijalističkih omla-

dinskih organizacija. Na ovoj

konferenciji nije bilo posebno

reči o studentskoj razmeni, iako

se jedan deo aktivnosti biroa za

putovanje socijalističkih omla-

dinskih organizacija odnosi i na

studente.

Biro za razmenu je organizovao

26 grupnih putovanja sa 442

učesnika koji su obišli razne

evropske zemlje.

Za ovu konferenciju je bio

štampan i poseban program ak-

tivnosti u narednoj godini. Ce-

neči po bilateralnim razgovorima

koje smo imali sa skoro svim

članicama konferencije, u idućoj

godini možemo očekivati još veći

broj poseta rrašoj zemlji. Ustvari

najveća praktična vrednost ove

konferencije jeste u neposrednim
kontaktima i dogovorima sa pret-

stavnicima Biro-a za razmenu i

putMFanja drugih zemalja.

GAVRA CEROVIC

KLUB ZA UN STUDENATA BEOGRADSKOG UNIVER-

ZITETA

TREBA MU VIŠE POMOĆI

U auli Pravnog fakulteta po-

stavijeni su ukusni panoi sa ilu-

straoijama iz desetogodišnjeg га-

da Ujedinjenih nacija. Kako sa-

znajomo u Klubu za UN stude-

nata Beogradskog univerziteta,

ovih dana će se tim povodom

održati i Svečana akademija na

kojoj če blti proglašeni rezultati

nagradnog konkursa za najbolje

obrađenu temu iz oblasti rada

UN. КlиЈз, dakle, otpočinje de-

latnost u trečoj godini svoga po-

stojanja.

Godina koju je ostavio za so-

bom nije tako plodna i raznovr-

sna kao ona prva, u toku koje se

razvio i afirmisao pred širom

javnošću Nekoliko predavanja i

sličnih manifestacija je gotovo

sve. O čemu se radi? Koje su to

slabosti koje treba otkloniti u

radu Kluba?

Ideja za osnivanje Kluba рк>-

tekla je pre dve godine od jedne

grupe agilnih studenata prava.

Naišla je na podršku kdko na fa-

kultetu, tako i od drugih značaj-

nih organizacija i institucija.

Koncepcije na kojima je Klub

zasnovan i aktivnost koju je ra-

zvio, zasluživali su punu pažnju

Saveza studenata. Tako se došlo

do zaključka da Klub treba pro-

širiti i van okvira Pravnog fa-

kulteta. To se učinilo i zvanično

na prošlogodišnjoj Skupštini klu-

ba —, on je nazvan Univerzitet-

skim. Istovremeno su se počeli
osnivati klubovi u drugim uni-

verzitetskim centrima. Studentski

pokret za Ujedinjene nacije u

našoj zemlji je brzo rastao i tra-

žlo odgovarajuće organizacione
oblike. Tako se došlo đo stvara-

nja Saveza studentskih klubova

za UN u našoj zemlji. takođe i

do afirmacije na spoijnom pla-

nu: Savez je primljen u ISMNN

međunarodnu studentsku or-

ganizaciju za UN. Snage koje su

pokrenule rad u Klubu više su

se u protekloj godini bavile baš

tim pitanjima, dok se nije posve-

tila dovoljna pažnja da se krug
aktivista proširi. No ni odbori

Saveza studenata nisu u prote-

kloj godini pružali Klubu nika-

kvu pomoć. Na Pravnom koji

mu je najbliži i odakle je Čitava

stvar potekla zato što je Klub

postao univerzite-tski (!), a ostali

sumnjam da bi i sami umeli

da kažu.

• Zastoj u radu Kluba je prola-

zan, jer se pokret u celini ra-

zvija i јаба. Radi se samo o tome

da se na vreme pokrene rad u

ovoj godini, i što je naročito va-

žno, ravnomerno rasporedi na

sve fakultete, kao i da odbori

Saveza studenata poklone ovome

više
pažnje. Pod tim uslovima

ne sumnjamo da će Klub u ovoj

godini postiči znatne uspehe.

M. P.

SA IZLOZBE KUN-a

EVO KAKO KARIKATURISTA »LINKSA« VIDI ADENAUERA

I NJEGOVU KOALICIJU



ПУТОВАТИ, ПУТОВАТИ

ПРВА ЈЕСЕН

НЕОКУПИРАНОГ

БЕЧА И ПОСЛЕДЊЕ
ЛЕТО ЈЕДНЕ

НЕОБИЧНЕ ОКУПАЦИЈЕ
СА ПУТА ПО АУСТРИЈИ

ОНОГА
ДАНА када cv високи комесари чети-

ри велике силе постали амбасадори својих

земаља у новој, независној Аустрији и пошто

су спуштене окупаторске заставе са зграде Саве-

зничкот контролног већа и тиме симболично завр-
.

шена вероватно најчуднија окупација у модерној

историји Европе, сео сам на воз и вратио се у Бео-

град.

Окупација је прошла, али ипак је у Семерингу

ушла руска војна патрола. То се дешавало још

читавих месец дана после симболичног краја оку-

пације али, кажу, да то Руси само контролишу

да им неки војник није отишао без дозволе у Беч

и провео се још једном пред одлазак кући. Кажу

да је то једини разлог контроле возова иако је оку-

пација прошла и трупе се евакуишу. Сви верују

да је тако са пуно разлога. Сви верују и у причу

како су Руси пред одлазак посекли сву шуму и

однели дрва. Сви верују, али нико није видео. Сви

верују да су Руси вратили Аустриј одузету имови-

ну за време рата, јер тако пишу новине, а нико

нема разлога да не верује новинама које су озбиљне

и уз то документоване фотографијама.

Уошнте у ттрепуном возу људи свашта ттричају

и све се верује.

Воз иде на јут. Носи туристе, пословнв људе,

трговце и студенте. Свако својим послом путује на

јут. У Бечу је топло. На југу је још топлије, али

ипак не тако као лети у Бечу.
Много се прича, у све се верује.

Кажу да ће сада Аустрија бити сасвим не-

утрална и неће припадати никаквом блоку, каже

један путник и сви му верују иако сумшиво врте

главом.

Да нисам био у Југославији, скоро бих ве-

ровао, али је тамо вино 10 шилинга, а код нас је 30

каже Један путник. Сви му верују; они који нису

били на Јадрану сумњиво врте главом, али му ипак

верују.

Фрау Арношт отттутовала је јуче са седам

коферз на море каже једна госпоћа своме са-

шивом мужу. То су чули сви у купеу. Када је вру-

ћина и воз је пун разговарати само са својим

мужем немогуће је и на крају, неггристојно. Сви

Су чули, нико не познаје фрау Арношт чак ни

госпођу која је то казала, али јој верују. И згра-

жавају се као што се и она згражава.

Дремам у утлу купеа и слушам тишину изме-

ђу свакога „кажу“.

Близу је граница. Гогтгођа која познаје фрау

Арношт силази на аустриској пограничноЈ станици-

Помогао сам joj да скине кофере пошто Је њен

муж Још сањив и сметао му је стомак.

Дивим вам се фројпан, како смете сами У

Јутославију каже иста госпођа младој Бечлики

са наочарима, која се цело време правила да чита.

Ја се толико плашим Југословена и комуниста да

не бих ни у пратњи полициЈе села ни са једним од

њих у исти купе.

Фројлан, Једва дочекавши да се и њоЈ неко

обрати, таман је отворила уста да нешто објасни

госпођи у вези са својом храбпошћу. када Је моЈ

колега садистички извадио своЈ црвени пасош да

гтогледа, рецимо. када ie рођен.

„Јесус кристос“ и још нешто слично томе по-

пратили су оваЈ наступ мога пријатеља коЈи сс са-

свим може објаснити геликом врућином и досадом.

* *
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ВОЗ
је прешао граиицу. Одвезао Је турисге на

море, пословне људе у Београд, Загреб или

СараЈево. Госпођа је остала у малом месту на

гранкци код својих рођака и вероватно ће дуго

причати пријатељицама како је путовала са Јодним

безобразним Јутословеном коЈи Је цело време ћу-

тао и није имао на челу наггисано: „Ја сам из ко-

МЈгнистичке Јутославије.“ Малтежанин ће се зош

нитав дан и по клацкати до Атине. Он ie и нави-

R ao, јер целог века путуЈе и спада у групу инте-

ресантнијих путника коЈи се срећу по возовима.

Знам, каже, француски, енглески, итали-

јански, грчки, немачки, шпански и још неколико.

Од свих тих језика најбоље говорим француски.

Наравно. ово о« није рекао из чиста мира да

се направи важан, јер није такав човек, већ зато

што је врућина и треба што више говорника да се

смењује па су га питали на ком језику цоту с

њим да се споразумевају.

Кад је задовољио општу радозналост довео

нас је у незгодну ситуацију пошто сви ми заједно
нећемо никад научити толико језика колико он и

само делимично зна.

Међутим, сви наши покушаји да поразговарамо

с њим на било ком од тих језика, остали су без

успеха

Рођен сам на Малти.

То смо схватили.

Тамо се говори италијански, шпански, грчки

и ентлески.

И то нам је било јасно.
Учио сам школу у Немачкој.

То је било већ теже схватити, јер присутни

Аустријанци тврде да он врло слабо зна немачки.

Студирао сам у Енглеској.

Нмко није могао да разуме шта је тамо радио

када енглески скоро уопште не зна.

Ипак француски најбоље говорим.

То је поготово било нејасно пошто у његовом

богатом репертоару путвања нигде није спменута

ниједна земља где би могао научити француски.
Остало нам је такође иејасно који је његов ма-

терњи језик пошто најбоље зна француски а

њега ипак н<? зна.

Малтежанин је причао за себе и нема никакве

везе са Бечом. Он је само случајни путник „Бал-

кан Експреса".
• »
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ННЕКОЛИКО
МЕСЕЦИ доцније обрео сам се у

Бечу. Овај пут су Бечлије имали опет празник.

Прокламован је устав у коме се каже да се Ау-

стрија проглашује независном државом за вечита

времена. Као и пре пар месеци када се маса света

окупила да посматра „свечану предају кључева

државе њеном претседнику“ и спуштања савезнич-

ких застава тако су и те ноћи Бечлије играли

на улицама и тртовима и славили велики дан.

Последњи окупаторски војник је отишао. Све

нсвине пуниле су странице снимцима америчких и

руских војника који одлазе. И једни и други оста-

вили су Аустријанцима све, чак и што се мотло

однети. То је била права мала утакмица у широ-

когрудности. Енглези, као гграви џентлемени, са

свима су се љубазно опростили и гогсу имали ни-

шта да оставе. Французи су тихо напустили Ау-

стрију, као што је била тиха и њихова окупација,
* *
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Аустрија је остала сама. У њој додуше није

ни било много стране војске. Више се то осетило у

Бечу. Једини град на свету који .ie имао ни мање

ни више него шест полиција и четири војске, остао

је сам са једном полицијом, добром старом аустри-

ском полицијом, и војском која се тек ствара.

О четворици у џипу, доцније у белој лимузини,

писало се много, о њима је снимљен чак и филм.

У подељеном Бечу живео је „трећи човек“. Беч је

пружао европским туристима најзахвалнији мате-

ријал за фотоапарате: на једној раскрсници нашла

су се у исто време четири џипа са франдуском,

совјетском, ентлеском и америчком војном полици-

јом, бела лимузина међународне полиције и аустри-

ски саобраћајац који им отвара пут.

Од свега тога остало је сада мало. Полиције

великих сила отишле су на четири стране света.

Од трећег човека остаје само Антун Карас, који и

дан данас на, цитри забавља веселе Бечлије у чу-

веном Гринцигу. Од четворице у џипу остала је

само реклама за најлон чарапе, марке „Триумф“:

пар узбудљивих женских ногу из дсњег ракурса и

џип међународне полиције који налеће на бандеру

пошто се његова посада загледала у те ноге ~.

� * \

m

НАЈЧУДНОВАТИЈА
ОКУПАЦИЈА је завршена.

За нас који под окупацијом подразумевамо

оно што се нама догодило за последња два

рата, свесни смо да је то ипак био излет већих

контигената страних трупа на једну територију која

баш није била сггремна да их прими, храни и још

да их слуша. Иако су се окупатори понашали крај-

ње учтиво и нису се мешали у унутарње ствари

државе, ипак су били окупатори самим тиме што су

ту кад иш нико није звао. И што су могли, рецимо,

да забране инсталирање радара на аеродромима

или производњу ове или оне ствари која би

могла постати опасна по безбедност Цона, Жоржа,

Смита или Вајса. Уосталом, каква је то окупација

била најбоље знеју Аустријанци који су је подно-

сили. Случајним ггзггницима, који опет сасвим слу-

чајно знају и за гори вид окупације, све то изгледа

псмало наивно. А то тако није било. То је сасзим

сигурно.

* *

ОКУПАТОРИ
су отишли. Сада треба створити

своју војску. То вероватно није нимало лак

ни јевтин посао. Сусед и економски ривал.

Немачка решава проблем свога наоружања далеко

лакше. Запањујући послератни економски напредак

Немачке даје јој могућност да плаћа своје подва-

реднике исто толико колико износи просечна плата

једног доброг, поштеног и у сваком случају анти-

милитаристички расположеног Аустријанца. То по-

мало забрињава људе овде. У односу на остале

развијене земље Европе аустриска плата је јако

малена. Зато није ни чудо што преовлађује идеја

да се треба што постепеније наоружавати да се

не би случајно погодио џеп малог човека.

Неке ствари су већ поскупеле. Од када су

отишли окупатори, трамвај је спсочио од 1,30 ши-

линга на 1,90. То сигурно није зато што се страни

војниии више не возе трамвајем. па је смањен

промет.

* *

*

I

СТРАНА
ВОЈСКА ie отишла. Остали су Ау-

стританци да уређују своју земљу како они

мисле да је најбоље. И инсталирају радаре

на сваком крову ако им се то исплати. Могу да

праве чак и тенкове, али за сада нема потребе, п©-

што су им Руси дали једну пристојну количину тих

направа.

Али се зато Беч дотерује. Овај стари град, не-

кад 'Центао европске политике и средњеевропске

културе сблачи се у ново рухо. Даноноћно лупају
чекићи по попрнелим фасадама старих здања Koia
поста.lу бела. На улазу у обновљени Бурктеатар
блиста нова, тек од каменорезаца донета плоча

»К nnd К burgteater«. Водичи у Шембруну са ве-

ликим пијететом ггричају о животу Каоафранцјозе
и гветове царске и краљевске породице. Бечима све

шансе да постане опет Париз овог дела света. То

деломично показује и тродневно чекање у реду за

улазнице приликом отварања опере. И све више и

више аутобуса са страним туристима који, удобно

седећи у загрејаним колима, слушају водиче који
им преко микрофона сервирају „дајџест" историју

Аустрије и Беча. Бечки музеји су. иако је прошла

сезона, још увек пуни туриста, најчешће америчког

типа који јуре из сале у салу често без икаквог

јачет т>азлога.

ВЛАДА ФШПШОВИЋ

(Илустрација Моме Марковића)
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OPSTA KONTROLA
DEFICIT, MALVERZACIJE KO JE KRIV

Uprava smatra za potrebno
da ifitakne da je za ovo kratko

vreme svoga postojanja, i po-

red ovakvog stanja mnogo do-

prinela uređenju studentskih

domova i restorana, učinila

sve što je bilo u njenoj moći

da se uopšte poboljša situa-

cija u studentskim domovima

i restoranima.

Ovo je crtat iz pismenog
zahteva koji je uprava za ma-

terijalna pitanja uputila Uni-

verzitetskoj upravi 21. X. Ima

još niz akata u ovoj arhivi

koju kmo pogledali sa sličnim

sadržajeim i različitim zahte-

vima. Svoj rad uprava oce-

njuje kao dobar, a u razgo-

vorui sa drugom sekretarom

otkrivamo mnoštvo problema.
Pogledajte: jedna prostori-

ja, koja nemamo, vreme je

skupo, a profesori jedva stižu.

Osnovno je što nemamo pi-

smeno ovlašćenje o svojoj
nadležnosti. Više puta je u-

prava zahtevala rešenje oita-

nja svoje nadležnosit od Uni-

verzitetske uprave. odnosno

od Izvršnog veća NRS. Da se

nadležnost koju je imao bivši

GNO nad studentskim domo-

vima prenese na upravu za

materijalna pitanja. Јег se

postavlja pitanje njenog op-

stanka ako sreski NO bude

imao i dalje tu nadležnost.

Clap 40 Opšteg zakona o u-

ni<verzitetima izričito kažc;

«Staranje o materijalnom sta-

nju studenata stavlja se u

nadležnost Univerzitetske u-

prave« a ova treba da ga pre-

nese na materijalnu upravu.

Kako smo saznali, ovo pitanje
nadležnosit još samo formalno

nije rešeno, a pozitivna sa-

glasnost je postignuta zadnjih

dana.Dalje se u akitma i za-

htevima govori i podvlači da

GNO nije dovoljno poklanjao
pažnju radu studenskih do-

mova i onda se ređaju podaci

o negativnom poslovanju, o

slaboj kontroli. Tačno je to

ali bivši GNO nije bio u mo-

gućnosit iz objekitvnih razlo-

ga, a to je u prilog da zaista

treba ovlastiti upravu za o-

vakva pitanja.

Deficit i malverzacije ko

je kriv

U studentskim domovima i

restoranima događaju se ra-

zne malverzacije i pronevere

na štetu studenata. Ovo je o-

mogućeno slabom kontrolom

a treba zapitati zašto je ta

kontrola slaba? Zašto postoje

divlji bifei za koje ne zna tr-

žišna inspekcija pri restora-

nima. Zašto su deficiti od 1.

1X.1954 đo 30.V1.1955 u »Veri

Blagojević« 1.655.444, u »14

decembru« od januara do jula
1,595.643. Novom Beogradu od

1.1Х.1954 do maja ove godi-

ne 1,994.248, restoran bro]
3-289.738. »Zvfczdara« 800.350

dinara. Opšti studenski resto-

ran u 1954 godini imao je

ficit 207 COO. Ukupan deficii

je 7,355.992.

Uhapšen je upravnik Stu-

dentskog doma »Zvezdara«.,

blagajnlk knjigovođa i spoljni
momak »četvorica na sigur-

nom mestu«. .Organi unutra-

šnjih poslova kažu; za sada

samo pola milibna pronevere.

U restbranu Fi’lozofskog fa-

kulteta namnožilo se od . ja-

nuara do oktobra ove
* godine

STO PRE RESITI pitanje nadležnosti uprave za

MATERIJALNA PITANJA STUDENATA

komisiski utvrđenih manjko-

va: 191 kgr. putera, graška
100 kgr., brašna, paradajza,

šećera i ko zna čega još nema,

ali komisija jei radila samo

šest dana. Računajući po nor-

malnim cenama, manjkovi iz-

nose 150.000 dinara. Dodelji-

vale su se namirnice službe-

nicima, propadala hrana, gro-

žđe. A ko je kriv? Da li jc

smenjen administrativni apa-

rat. Hoće li i sud reći svoje?

To su pitanja koja preko na-

šeg lista postavljaju studentl.
Iz svega se da zaključiti da

je Opšti zakon o univefziteti-

ma predvideo i odredio Unl-

verzitetsku upravu ad se bri-

ne i stara o materijalnim pi-
tanjima studenata, preko u-

prave za materijalna pitanja
Univerziteta. Treba da postoji
jedno telo koje ima kontrolu

i direktnu ulogu u odnosu na

sve studentske domove, a to

treba da bude samo ova U-

prava, јег je ona najpozvanl-
ja. Uprava dosada nije ostva-

rila konačnu kontrolu nad ad-

ministracijom domova. Pri-

mer: blagajnik doma »Lole

Ribara« neće da donese knjige

upravi na uvid. bar da se vi-

di šta je sa onim šta je upra-

vava dodelila. Zaključak je

jasan.

Veći deo p'ropusta je baš

zbog toga što nema jedne cen-

tralne zakonski ovlašćene kon-

trole koja će vršiti opšti

nadzor. Materijalna uprava
je imala svojih rezultata i to

je za pohvalu pored vrlo teške

objektivne situacije, ali ve-

rujemo da *је bilo više zala-

ganja kcd pojedinih članova,

rezultat bi bio bolji.

MILE MILETIC

POTSETNIK

NEŠTO 0 SLOBODNOM VREMENU

U Beogradu postoje široke mogučnosti da

prijatno provederno svoje slobcđno vreme. Već

smo vas obavestili o muzejima, galerijama, po-

zorištima, sportskim terenima, ali to još nije sve.

Sami studenti organizuju raznovrstan kulturan

program kroz razne forme.

Jedna od tih formi koja daje najšire moguć-

nosti, svakako su društveni klubovi. Zato što pre

treba da se obavestite gde se na vašem fakultetu

nalazi dru.štveni klub. U beletrističkoj biblioteci

kluba svakako ćete naći što za sebe ili ćete moći

provesti sat dva u slušanju radija ili igranju

šaha. No, to još nije sve. Većina klubova, a

naročito oni na tehničkim i medicinskim fakul-

tetima, organizuju predavanja iz svih oblasti

nauke i umetnosti, susrete i diskusije sa istak-

nutim književnicima i naučnicima, usmene no-

vine i koncerte sa ploča. Osim toga pri klubovima

se jezika ili sekcije kao što

su; literarna, kulturno-umetnička itd

Ukoliko ste Ijubitelj koncerta, ne propustite

da se upišete u Društvo prijatelja muzike. Preko

ovog Društva moći ćete lakše doći đo ulaznica.

često po sniženim cenama. Tako se za koncerte

»Branka Krsmanovića« karte mogu dobiti uz

popust od 50%.

Uskoro treba da se otvori studentski bioskop

koji će se nalaziti u zgradi tehničkih fakulteta.

Tu ćetc imati prilike da vidite ne samo reprizne.

već i premijeme filmove uz popularne cene

ulaznica. O programu ovoga bioskopa moći ćete

se obavestiti preko našeg lista.

Treba spomenuti i popularni >indeks ban

u Balkanskoj br. 4 gde se četvrtkom, subotom i

nedeljom održavaju igranke i to samo za studente

Študentska kulturno-umetnička društva daju

vam velike mogućnosti za rad na ovom polju

Ukoliko imate želje i smisla za takav rad, treba

da se uplšete u kultumo-umetničku sekciju na

vašem fakultetu, ukoliko tamo postoji, ili u neko

od studentskih društava. Svakako najbolji uslovi

postoje u »Branku Krsmanoviću« koji je svo-

јип kvalitctnim ansamblom pobrao mnoge uspehe

i u zemlji i u inostranstvu. Horska, muzička.

baletska sckcija ili amatersko pozorište može da

otkrije u vama sklonosti prema nekoj od ovih

gram umotnosti.

Kao član studentskog planinarskog društva

imaćete prilike da prokrstarite naše planine i

da se đivite njihovim lepotama. Pri tome imate

popušt na svim prevoznim sredstvima. Ti izleti

u prirodu su svakako veliko osveženje posle

jedne nedelje provedene po fakultetskim amfi-

teatrima i slušaonicama.

Ferijalni savez vam omogućuje da uz dosta

popularne cene provedete jedan deo svoga letnjeg

odmora na moru ili planlnama. Osim toga sa

mrežom svojih prihvatilišta i sistemom povla-

stica, ovaj Savez vam daje mogućnosti da pro-

putujete svoju zemlju s kraja na kraj.

To je samo nekoliko sugestija kako da se

popuni ono slobodno vreme koje ste odredili za

odmor i razonodu. No, ovo još nije sve, ali ako

se zaipteresujete samo žh neke od ovih aktiv-

nosti, neće se desiti da konstatujete kako u Beo-

gradu nema mesta gde bi se moglo provesti
slobodno vreme.

M. P.

IZ RADA DRUŠTVENIH KLUBOVA

IDEM U KLUB
Kakav pljusak! Dok prođe,

hajdemo u klub. Pazi nema

mesta. Ni novina. Opet je sve

zauzeto!

Cesto se to čuje. Prostorija

nije velika, a studenata ima

mnogo. Prijatno je u našom klu-

bu. Fotelje ugodne. Radio svira.

Toplo je. Knjiga se može čitati.

Uvek je tu sva dnevna štampa.

„Borba” i „Sport", „Duga”,

listova i časopisa puno. Samo...

uvek je gužva, jer studenata ima

mnogo. Mora se čekati dok ko-

lega pročita. Nekad četiri, pet

čekaju jednu „Dugu”, jer se kupi

samo jodna. Muzika svira u

pola pet radio reklame. „Dežur-

ni malo pojačaj!” A vrata se

otvaraju i ulaze sve novi i novi.

Pola sata, sat ili dva najlepše je

provesti u klubu.

NE SPAVAJ ... !

Ne spavaj druže! Toplo je za-

ista, meka je fotelja. Jeste! I

radio svira uspavanku. Ali ovo

nije spavaonica. Nemoj ovđe u-

čiti nacrtnu. Ovo nije učionica.

Zaboravi integrale i Lagranža.

Slušaj muziku Kol Portera i či-

taj Hemingveja. Sat odmora s

knjigom i muzikom neće biti na

odmet. Zato ne spavaj druže!

U jednom uglu na stočiću sve-

ska za primedbe i predloge leži.

Predloga ima dobrih. Da se kupi

ova i ova knjiga, časopis ovaj ili

onaj, da se zabrani da svako đira

radio, da se glasno priča ...

Studenata ima mnogo u Beo-

gradu danas. Raznih Ijudi, ra-

znih ćudi. Neki vole da se šale,

neki da se prave važni, neki...

Razumem, kad se šaraju tek

okrečeni zidovi, vrata, table i

druga mesta, ali ne razumem

zašto mora svako svoju mudrost

u tu svesku đa istrese. Kupite

sveto pismo! Zašto ne uvedete

neon? Zašto nema mesta kad

god ja dođem?
- Neka lepe dru-

garice dežuraju (sa arhitekture)

lepše je! Smejmo se, jer
to je smešno.

Ljutimo se na naš klub kad

je pun i kad svira nešto što nam

se ne sviđa, kad je galama, kad

је puno dima i zagušljivo. Lju-
timo se. A kroz pola sata opet

ulazimo da vidimo da И ima

koja stolica prazna.

Klub je klub, otvara se u 9,

a zatvara u 21 čas.

UVECE'... !

Uveče predavanje ima neko u

klubu. Ne znam da li to beše

veče humorista, ili koncert sa

ploča, o reaktoru iii o Bliskom

. Istoku. Dođi druže, film ima ve-

čeras za studente. Dođi druže na

književno veče, diskusiju o fil-

mu. Oglasna tabla je uvek puna.

Mitrinović drži predavanje o

matematici. Espcranto kurs po-

činje . .. dođi druže! Dramska

sekcija ima sastanak ... Ne za-

boravite. Geršvin sa ploča, film,

politika, književnost, nauka

ne zaboravi druže! Gle, opet iz-

ložba u klubu Sezan i Dega.
A ovo je izložba naših mladih

snaga! Lepo!

Već četiri, godine p>ostoji klub

studenata tehnike. Hoćemo svaki

dan novo predavanje, za svakog

ponešto. Mislimo da obezbedimo

stalne bioskopske pretstave. Do-

lazi nam Pogačić, Copić, radnici

pisci... Dođite i vi.

BLOK, JESENJIN, MAJA-

KOVSKI...

Stihove čitaju Olga Spdridono-

vić, Boeiljka Boci, Вгапко Ple-

ša. U amfiteatru tišina, a posle

atomska eksplozija. Lep je stu-

dentski život. Pažljivi su naši

studenti. Samo... škripe stepe-
nice u amfiteatru, hodnikom

kruži bat koraka, glasen govor

pri ulazu u salu poda sata posle

početka. Kad je tišina čuje se i

muva kada leti. Ja sam zaka-

snio. Pa šta! Besno kucam i dr-

шаш vratima. Otvaraj! Otva-

raju ih! pse! jer ja ih drmam

snažno, Pobednik, ha, ha, ha,

psss.. ! Zašto da dođem na vre-

me, ovako će svi vidcti da sam

ja došao. Jel! ?

UJUTRO...

Kad ulazimo u zgradu pogle-

damo na oglasnu tablu. Sta ima

danas? Nešto nas uvek čeka, jer

oni iz kluba spremili su nam

op>et neko iznenađenje. Oni se

brinu da uveče ne lutamo bez

cilja ulicama. Hvala im.

LJUBOMIR JOVANOVIC

Beogradski stu-

denti medicine

u poseti svojim
zagrebačkim
kolegama
Kraijem prošle nedelja jedm

gi-upa studenata treće godinfi

Beogradskog medicinskog fakui-

teta posetila je svoje kolege u

Zagrebu. Posetu je organizovao

odbor treće godine, a u cilju

upoznavanja drugih fakultetskih

cerrtara i zbližavanja sa studen-

tima srodnih fakulteta. Ova ge-

neracija studenata medicine je

već na prvoj godini posetila

Skoplje, a do završetka studija

posetiće Sarajevski i Ljubljanskl
medicinski fakultet,

Za vreme trodnevnog boravka

u Zagrebu, Beograđani su obišli

Anatomski i Patološki institut i

stalni Patološki muzej, zatim

Farmakološki institut, Histološku

laboratoriju i Skolu viših medi-

cinskih sestara. Profesor Pero-

vić, šef katedre Anatomskog in-

stituta, proveo je svoje goste kroz

sve laboratorije, vežbaonice koje

su veoma moderno uređene i

opremljene za izvođenje nastave.

TJ društvenom klubu PTT Beo-

građani su priređili drugarsko

veče. gde su proveli nekoliko pri-

jatnih časova sa svojim doma-

ćinima. Osim toga obiđen je

Maksimir i još neke znamenito-

sti Zagreba. Ođigrana je i jedna

futbalska i odbojkaška utakmica.

Za kratko vreme uspostavljen

je veoma prisan kontakt, a na

rastanku, pred polazak voza, Beo-

građane je- ispratila velika grupa

njihovih zagrebačkih kolega. Tu

je bilo pesme i igre, a kada je
vož napuštao želsjeaničku stanicu

kroz noć se prolomilo trokrako

u’raa za kolege iz Beograda.

Zagrebački studenti mediicine

ovih dana vraćaju posetu svbjim

Beogradskim kolegama. Beogra-
đani se spremaju kako bi svoje

goste štp bolje dočekli i kako bi

im poseta Beogradu ostala u du-

gom sećanju.

Pored konstatacije da je poseta

uspela, može se napomenuti i ne-

što o organizaciji, bila je ispod
kritike. Odbor treće godine je ce-

lu stvar neozbiljno shvatio, jer

drukčije ne bi došlo do toga da

se sa putovanjem zakasni zbog

neobavljenih putnih formalnosti,
i da se studenti iz voza vraćaju

kućama i tek sutradan nastave

put.

S. NOVAKOVIC

SA FILOZOFSKOG

FAKULTETA

U ponodeljak je održana gođi-

šnja konfcrencija Saveza stode-

nata XI i XVI grupe.

Od sekcija u prošloj godini je

bila najaktivnija litcratna. Odr-

žane su dve književne večeri na

fakultetu, a nekoliko po boograd-

skim gimnazijama.

UNIVERZITETSKA HRON IKA



Trgovina studentskim sobicama -

ZELENAŠKI POSAO

POTRAŽNJA STANOVA U BEOGRADU je dobila
tolike razmere, da su mnogi skloni da poveruju
kako stanova za izdavanje uopšte nema. Da to nii#>

tačno, dokazao je eksperimenat redakcije našega lista.
Putem datih oglasa za samo jedan dan našlo se 50 sta-

nova. To su bili stanovi u užem ili širem centru, a da su

oglasi sadržali „može i periferija”, bilo bi ih nesumnjivo,
mnogo više. Na taj način bi, ne obazirući se na uslove,
svakog dana putem „malih oglasa” stotine studenata mo-

glo naći stanove, jer ih još uvek ima za izdavanje.

22.500 dinara za jednu sobu

• Neki Ijudi koriste ove шо-

mente i sa tvrdokornim ego-

izmom otkiđaju bez milosti od

iista ovih bespomoćnlh mla-

i stvaraju sebi kapital.
Kako bi sc drukčije moglo reći

za stanodavku na Gunduliće-

vom Vencu koja je devetorici
*

(3 studenta, 2 omladinca i 4 uče-

nika u privredi) izdala jednu
nameštenu sobu i od svakog
naplafuje po 2.500 din. meseč-

no. Pltamo se, zar suma od

22.500 din, nije kapital? A ka-

kvo će zdravlje ove devetorice

mladića biti posle nekoliko go-

-dina stanovanja u ovoj prosto-

riji! Kako je pak onim stu-

đentkinjama za koje smo čuli

da ih 15 stanuje u ulici Miloša

Velikog u jednoj sobi, a svaka

plaća po 1.500 dinara. Opet me-

sečni prihod 22.500 samo za

jednu sobu. Ne mora samo

veći broj stanara da donosi ve-

liku svotu, јег recimo u ulici

14 decembar jedan student pla-

ća 10.000 din. za sobn. Ili pak,

u ponudi iz ulice Njegoševe broj
20 treba da plaća za sobu samo

jedan student 12.500 dinara.

Primeri bi se mogli ređati vrlo

dugo i to sve slični jcdan dru-

gom, pošto posedujemo nekjh

200 primera u ko jima je, naj-

nlža kirija u većini slučajeva

3.000 dinara. Kako je došlo do

ovoga? Sa gledišta stanodavaca

to sve nije mnogo, to je još

uvek usluga sa njihove strane,

jer bi inače studenti bili na

ulici.

Pribavljanje prekomerne
koristi zakonom kažnjivo

Cesto prihodi od stanova, a

to pokazuju i navedeni primeri,

premašuju đaleko mesečni iznoe

?a opstanak stanodavca, čak ako

mu ie to i jedini prihod, a to

znsči prekomernu korist. Radi

toga smo se obratili Dr. prof.

Mihajlu Konstantinoviću sa pi-

tanjem da li postoji kazna za

ovakve prekršaje. On nam je
citirao paragraf Krivičnog zako-

nika o iskorišćavanju, u kome se

kaže: —.Sticanje preterane imo-

vinske koristi iskonišćujući nuž-

du drugoga povlači za sobom

krivičnu novčanu kaznu ili ka-

znu pritvorom.

„То je zelenaški ugovor”, ka-

že profesor Konstantinović ~i

onaj ko sklopi takav ugovor,

nije dužan da ga poštuje jer se

sudskim putem on na to ne mo-

že naterati, pošto ovakvi zele-

naški ugovori kod suda nisu pu-

novažni. Kao što vidimo, pravna

osncva za kažnjavanje stanoda-

vaca, koji visokom naplatom

stiču prekomernu imovinsku ko-

rist, a takva je veoina stanoda-

vaca, postoji. Pa, zbog čega se

dcsada nije kažnjavalo?
Zašto one staoodavke nesme-

tano uzimaju 22.500 dinara me-

sečno?

Odgovor je: zato, što prav-

na osnova nije dovoljna da bi se

moglc pristupiti kažpjavanju kod

svih slučajeva, јег se ne zna

normalna, odnosno najviša mo-

guća visina mesečne kirije, koju

sme da naplati stanodavac za

nameštenu sobu.

O žrtvama i „žrtvama"
stanodavaca

Mnogi stanodavci brane se

time da oni žrtvuju svoj komo-

ditet, a tu žrtvu „naravno” oni

mcgu da naplaćuju onoliko ko-

liko hoće potstanar da plati.

Kada bd se ovlastio sud ili neki

drugi organ da se odrede prava

stanodavaca i obaveze potstana-

ra, onda ne bi moglo dolaziti đo

zelenašenja kaže profesor

Konstantinović. U stanbenoj u-

pravi za grad Beograd imaju

isto mišljenje po ovom pitanju.

I kako kaže pomoćnik šefa, drug

Jovanović, oni će uzeti u svoju
nadležnost određivanje visine ki-

rije i bar izvršiti ka-

tegorizaciju stanova koje koriste

potstanari. Јег, naravno, nije

svejedno da И je soba prolazna
ili sa zasebnim uiazom, kao ni

to, da li će u njoj stanovati jedan

Ш više njih, kao i kvalitet na-

meštaja. Ovo je zasada još uvek

predlog koji če stanbena uprava

uputiti Saveitu za komunalne po-

slove NRS. Pri savetu za komu-

nalne poslove, kako smo saznali

u Sreskom narodnom odboru

Beograda, biće obrazovana an-

ketna komisija kojoj će biti po-

verena čitava ova stvar. Uzima-

jući u obzir sve posledice koje bi

imala neka rešenja, ne treba

mnogo očekivati, ali za studente

posebno smatramo da će dono-

šenje svske odluke biti od velike

koristi.

Pomoć opštma stanovi

za samce

Graditi i stanove za samce u

novim građevinama, јет svakako

često ima neiskorišćenih manjih

građevinskih prostora kaže

pretsednik opšitne Skadarlija.

Ovaj predlog je vrlo zanimljiv,

jer kako kaže drug Đoković, op-

ština bi iz svojih sredstava mogla

u svakoj novoj građcvini napra-

viti recimo 3—4 stana za samce,

a to bi ipak bila znatna pomoć.

Ali, i tu bi trebalo doneti poseb-

ne uslove, tj. da dotični student

koji bi dobio jednu takvu sobu

ne može po završetku svojih stu-

dija da istu ustupa, nego da ma

ostaje tada ponovo stanbenoj za-

jednici koja bi je dodelila dru-

gom studentu. Inače za već po-

stcjeće sobe koje izdaju stano-

davci opština nema nikakvih pra-
vila i zato n spornim slučajevima
samo ргеко osnovnih organiza-

cija i moralne svesti građana do-

lazi do rešenja.

Stanbeni minimum sve

više pada

Potpretsednik Sreskog
Idbora

Beograda Boža Tomić izneo mm

je teško stanje stanbanog рго-
blema dokumentujući isto padom

stanbenog minimuma od 13,5 m
2

pc članu koliki je bio pre rata

na 8,3 m* ili još niži koliki je
sada. Oti je dalje u padu jer je
već za prvih 9 meigeci ov© godine

pristiglo 25.000 novih stanovnika.

Osim toga, upropašćavanje sta

nova је sve veće. јег je veliki

broj, oko 72%, zajedmčkih sta-

ncva. I pored svega, nastavio je

drug Tomić, oformiće se anketna

kom.sija koja će još u toku ovog

meseca razmotriti sva stanbena

pitanja potstanara i doneti reše-

nja u najskorije vreme.

Mišlienje druga Tomića je đa

bi potpuni izlaz bio samo u еко-

nomskim kirijama, јег bd se tada

etanovi više pravili i bolje odr-

žavali, a bilo bi više prostora.
Jedino tim rešenjem, koje za sa-

da izgleda neizvodljivo, pitanje

potstanara bUo bi rešeno za krat-

ko vreme. Ovako, trsba čekati.

STANOVA IPAK IMA. 25.000 STUDENATA

POTSTANARA. 22.500 DINARA MESECNO ZA

JEDNU SOBU. KRIVTCNO DELO OSTAJE NE-

KAŽNJENO. OGRANICENA KIRUA JEDINI

NACIN. MOGUCE je kažnjavanje prestup-

NIKA NOVCANO ili pritvorom. stanbene

UPRAVE, OPŠTINSKI ODBORI, SRESKT ODBOR

LI SUDSKE USTANOVE ZAJEDNICKIM POSTUP-

ком reSiCe ovo pitanje.

L. MIRKOVIC

D. STEFANOVIC

(CRTE 2 МОМЕ MARKOVXCA)
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Brucoško veče na veterini

Javašluk

U prošlom broju mogli smo 6i-

tati: »Afirmacija je<ine novine«;

danas na istu temu bi moglo da

stoji: »Degradacija stare prakse«.
Tema je: brucoške večeri; uzrok

ovako nagloj promeni ono što

su organizatori nazvali brucoško

veče studenata veterine. Koliko

nam je poznato, nikada ranije ni-

je dolazilo do prekida programa,

bar ne na priredbama ovakve

vrste. Kako se to desilo ovom

prilikom, pokušaćemo da izne-

semo.

• Ono već uobičajeno zaka-

šnjenje od petnaestak minuta

ne bi vredelo ni pominjati da

je ostalo bilo u redu, ali ovom

prllikom to nije bio slučaj.

Pre svega, sala, istina, рто-

strana, ali sa malo stolica za

mnogobrojnu publiku, a uz to

bez podijuma, doprinela je da-

Ijem razvoju stvari. Da situa-

cija bude još gora, znatan deo

programa su zauzimale tačke

modernog baleta, inače neo-

bično uspele, te ne treba na-

glašavati koliko je, a ovakvim

prilikama, njihovo praćenje

bilo otežano.

No, to još nije ono najvažnije.
•Za celo vreme programa u salu

se moglo ulaziti kako je ko nai-

šao. I ta mogućnost se obilno

koristila. Niko se nije našao da

stiša bučnost onih koji su pristi-
zali u već skoro punu salu, pa je

žamor sve više rastao. Kada se

tome doda ono ustajanje, korne-

šanje i pomeranje stolica za vre-

me izvođenja baleta, pa onda oni

prekidi struje, može se dobiti

kakva-takva slika o celoj situa-

ciji. Atmosferu ilustruje činjeni-

ca da je pre svake tačke konfe-

ransje morao da interveniše zs\

tišinu. Pojavio se jedan od orga-

nizatora, ali njegova intervencija

je bila glas vapajući u pustinjL
Kako je sve to delovalo na iz-

vođače, nije teško pogoditi, a po-

što se stanje nije popravilo, oni

su se odlučili. Izašao je konfe-

ransje i objavio; »Zbog neozbilj-

nosti publike, program se рге-

kida«.

Tu je nanesena jedna nepravda

publici, јег se ona ne može oka-

rakterisati glavnim krivcem za

takvu situaciju, ali u nastaloj si-

tuaciji, to je bio jedini mogući

završetak.

• Međutim, ispostavilo se da

i tada, posle prekida progra-

ma, blagajna još radi, kao da

se ništa nije desilo. Izgledalo

je da organizatori iz svega to-

ga nisu izvukli nikakvu poukn.

Sa ulaznicama od 50 dinara

moglo se ući i u 9.20, a možda

i kasnije, jer novac je bio na

prvom mestu, pa onda sve

ostalo.

Nije suvišnp reći i reč-dve o

igranci koja je sledila. Jer, огке-

star se pojavio tek posle duže

pauze i to u nekompietnom sa-

stavu i počeo da nešto improvi-

zuje. Najzad, posle jedno pola sa-

ta, malo-pomalo kompletirao se

več prema tome kako je koji od

njegovih članova pristizao i sme-

stio se na jedan sto koji je po-

služio kao podijum. Uz to pokva-
reni razglasni uređaj nikako nije

doprinosio željenom ritmu.

Nije nam poznato pred kakvim

su teškoćama stajali organizatori

i šta su oni sebi postavili za cilj,
ali ono što su postigli nikako im

ne može poslužiti na čast. Ako

se nedostatak podijuma može na-

zvati nesnalažljivošću, onda onaj

nered koji je nastao u toku pri-

redbe ima svakako nešto gore

korene. Za ovo punu odgovomost

snose organizatori, tim više što

nije u pitanju samo slaba orga-

nizacija, već jedan loš odnos ko-

me, ako se već ukorenio na га-

znoraznim igrankama, nema ше-

sta na priredbama ovakve vrste.

Napuniti kasu što više, bez obzira
šta će se za to pružiti publici, to

je ono što je ovde za najveću

oeudu.

MILAN POPOVIC
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Репортажа студента

Лишће поново

жути
(Белешке за репортажу)

Иван нијс признат као сликарско име. Њ?гова

платна нису била изложена још ни на Iедној изло-

жби. Застакљена. Његове скице су у дебелим

црним свескама набацане у гренуцима Прецртане

Он је само студент Ликовне академије и мој при-

јатељ. Показао ми је пре неколико дана три аква-

рела и тако сам сазнао да има девојку.

„Гледај ове слике. Њене су Први пут се при-

хватила кичице. Осећаш ли да је ту заиста непре-

варена уметност? Још школски неспретна, стихиски

доживљај. али једна потпзгна истина."

Преко зелено црвено плаве боје дрвећа гге- •

каквог паока као да ,ie легла безбојна копрена. То

ме је привукло. На сва три акварела видео сам

исту безбојну когтрену Зашто? У чему је ствар?

Иван није приметио моју жељу да сазнам. Ухватио

ме је за мишицу и све више грчио прсте у сомот.

„Чуј! Она је болесна. схваташ ли! Она је фи-

зички болесна!"

Ссдимо у четвртастоЈ соби закрченој стварима.

Ту је некада била радња. Данас ie радња и соба

за становање. На чивилуку се клте испеглне пан-

талоне као самозгбице. У зидно огледало завирује

калуплутка без главе.

„Болесна! Али то нигг> ражчп. ли. за

мене то није важко! проникао ми-је до очних

корена Она he д« заборави на своју болест пред

овим сликама. А то ie важно. Заборавити!"

Тротоаром поред великог излога прошло је не-

колико младића и девојака, Две речи су ме пот-

ствкле; „болесна" и „заборавити". Да ли је то ба-

нвЈИИ утилитаризам.

НЕУСПЕО ПОКУШАЈ

Студира фаранцуски, а италијаиски има као

споредан предмет. У једно пријатно септембарско

јутро срела ме на тргу и замолила да јој позирам

за портрет. Одбио сам, јер ми то време није дозвс-

лило. Али сам хтео да знам зашто.

„За конкурс, рекла је. конкуришем на Ликов-

ној академији и Академији за примењену уметност

па где упали.“

Није примљена. На ове академије је врло

тлешко продрети, а испит из италијанског остао је

да чека јануар.

БЕАТРИЧЕ ЧЕНЧИ

Па пођем кроз свечано тихе собе поред вене-

цијанских слика. На Факултету је нестало струје

и једна се девојка досетила; „На изложбу ћемо!“

Десет динара грутгна посета. „Зашто није пет?“

пита високи студент што му се рукави на старом

бледо црном капуту ближе лактовима. „Зашто није

пет?“ Остао је упоран. Па онда пођемо сви кроз

свечано тихе собе поред венепијанских слика.

и , ' ■

талној плакети под сликом. И свако се увукао у

себе. а студенти су друте године књижевности

Можда се неко од њих сетио да зна нешто о Вене-

цији и њеним сликапима, али сви су ћутали недо-

вољно ситурни у себе.

„Достојевски у „Идиоту" ттттча о једној слици

„Полагања у гроб“ на којбј је Христос прави прав-

цатн мртвац“ рече професор руског језика студен-

тима што се око ње окупили.

Пред њима је била слика „Полагање у гроб".
На супротном зиду била је још једна иста таква

слика неког друтог сликара.

„То је сигурно ова, рече млада песникин»а,

студент, упирући прстић у слику пред собом, ja

видим под прстима онота што држи Христа исттод

пазуха како ће кожа да се распадне."

„Пре 17 годииа била је у Веограду отворена

изложба Италијанског портрета кроз векове" пот-

сећала се професор руског.

„Да, БЕАТРИЧЕ ЧЕНЧИ, рече један студент и

у себи признаде да је ту слику видео у великом

црвеном каталогу који се повлачи по његовом ор-

маиу и да му се Беатриче Ченчи необигчно свидела,

иако сада не може да се закуне да зна њеног

аутора.

Професор рускот је била срећна што може да

подели своје успомене.

ИЗМЕЂУ ПЛАТНА И ФОТОГРАФИЈЕ

„И стојим овде, а нешто као да ме вуче тамо,

унутра, до оне последње светлости иза оног угла.

И цела ми се слика врти. Као да сам међу људима,

међу тим колима, између тих углова у рано јутро

када је сунце још хладно. Па ипак, то за мене није

уметничка слика. Фотографија је то. Ја више во-

ли три линије и црвени круг што сам их код Лу-

барде видео. Оне потсткну нешто у мени. Оне ме

силе да допекнем сликара. Да будем и мало

стваралац, А <тво је овде, преда мном, фотографија.

Тај ми је трг све рекао неостзвљајући ми времена

за размишљање. Не волим то.“

ОНИ СУ ПОКУШАЛИ ДА ГА СХВАТЕ

Прошло је скоро годину када je Хенри

Мур, један неконзервативни ЕнГлез, био атракција
за Београђане и београдске студенте. Галерија ва

Малом Калемегдану била је вечито испуњена. И

за неке студенте то није била само атракција. Они

су поштова.тти напоре сликара који раскида са кон-

венцијом. Коме ,ie то циљ Они су покушавали да

га схвате. па ппак не сви, иако су сви успели да

саслушају нехолико речи о том сликару навикнути

на двочасовна незанимљива предавања са фа-

култета.

Они су вероватно чули да су на Мура утицалв

сгипатска и грчка скултура и сетили се том при-

ликом свога професоца Историје уметности који

очајно слеже рамештма и тресе главом због тога

што мора да предаје без пројекционог апарата.

Чули су да Мур скупља кости и кошчице и био

им је смешан тај манијак. који се на такав начин

труди да упозна анатомију живих створова под

капом овом небеском. Смешили су се значајцо, као

одлјгчим познаваопи енглескогконзеоватизма. чув-

ши да се дигла велика бчка када је Мурова скулп-

тура „Краљ и краљица“ требало да буде постав-

љена у лондонском парку.

И нису се сви сетили ггрофесора Историје

уметности, и нису се сви чудили Муровој пасији,

нити су се сви знччатчо рлтешили енглеској кон-

зервативности. А све су то били студенти књижев-

нота

И све ,ie то ,било па ггоошло пре годитг дана.

Алм овде Пије важча новикарска актуелност, ако

и има ичега важног.

ГИМНАЗИСКА TABULA P.ASA

I

У гимназији сам чуо за реч tabula rasa на

које смо се слатко смејали. Једног смо друга ггро-

звали tabula rasa а он се није љутио, јер ни ми

нисмо ништа озбиљно мислили.

Данас би свакако члапилм шаком о сто када

би се неко ‘усудио да нам каже да недовољно ула-

зимо у ствари које студирамо.

КАКО €И ФИДИЈА

Када су на једном часу студенти југословенске

и светске књижевности чули да če једна од три

мермерне кошце Фидијине ~Атане“ чува у београд-

ском .Народном музеју (друге две су у Атини и

Бостону) и како је београдска копија најбоља

сви су у себи осетили некакав национални понос.

И Фидија им је постао толико познат да су просто

видели себе како тагтшу чувеног скулптора по ра-

мену и шапћу му негпто гтрисно на уво. Па ипак,

мало je ко због Фидије и његове „Атине“ навратио

после тога до Народмог музеја.

ТРАЖИ СЕ ЈА

И нисам ситуран да бих писао св> о&о у

мени још увек одзвања Иванвв банални утилита-

ризам.

„Она је болесна. Физички болесна. Глелаl ове

слике. Њене су. Први пут држи кичицу. Забора-

зити на своју болест. А то је важно.“

Ја немам смисла за ггропагатора. То нећу Није

ми жао што лишће поново жути ове јесени Са-

свим обично То романтичарима препустимо.

Требало би натерати само човека наше ствар-

ности и њетову norppfiv ла нађе место између лве

врло далеке грашше 1’ art pur Г art и УТИЛИТА-

РИЗАМ у којима се уметност и живот крећу. И не

дозволити том ЧОВЕКУ да буде лењ.

Бане Јовавовић

(Илустрација Моме Марковића)



КЊИЖЕВНОСТ И ПОЛИТИКА

ОДВАЈАЊЕ РАДИ

ЦЕЛИСХОДНИЈЕ

СИНТЕЗЕ
„Покушајмл ее одатле извући позивајуКи

се на „културну политику
и

, на „политику

духа“, које су у тобожњој супротности са

„правом“, са политиком у „уском" смислу
речи. Само ћемо потврдити цео карактер npo-
блема човечанства које никада и нигде нема

неки „ужи“ смисао, већ обухвата у себи све

области. Естетика, морал, политика-друштво
само су једно у њему

ТОМАС МАН

Постоје речи према којима треба да имамо

поштоваља. Разбацивати се непромишљено њима,

пргрешно их утготребљавати, озлосмишљавати их
- поступак је, најблаже речено, некултуран; за-

право: он је сасвим против културе! Сачувати
респект према речима значи поштовати и веровати
у оно што се њима казује. Немати ни трунке тога

осећања. то је несавесност која речи (и мисли

њима обликоване) изједначује с маглом, ветром и

димовима.

Овај и овакав увод неимовно је морала изазва-

ти тема чија је суштина изражена у двема тако

крупним и тако озбиљним речима као што су ЛИ-

ТЕРАТУРА и ПОЛИТИКА. Шта да се каже о тој
теми? Или само рећи да је расправљање о њоЈ
врћење у истом, бескокачном круту? Поред свега

оног што се, умно и најумнмје, рекло и написало

о политипи и литератури, уза све неизбежие не-

потпуности, нејасноће и непрепизности у третира-

њу такве теме, једкно што нам преостаЈе то је да

будемо искрени и отворени.

Одавно још Аристотел је утврдио да Је човек

политичка животиња 1 „зоон политикон“. Аналогно

томе, свк човекови поступци у животу јесу њего-

ва лична, кндквидуална политика: делатност

коЈа се своди на одржаззње. одбрану, Јачање' уса-

вршавање његове „држзве“ (политика • = полис =

трад, , држава) тојест њега самсг, његове егзи-

стенциЈе. Човек. дакле, не постоЈи без политике.

Његова (субЈективна) политика није ништа друго

него непрекидна борба са стварношћу, стремљење

л наггор да се она савлада и гкугчмки. Кад се та

акција тгренесе у област духовног жквота, закљу-

чак се битно неће изменити: литература је такођв

један од начина човекове политичке афирмације.

Притом, наравно, не смемо изтубити из вида

нијансе смисла које речи и појмови имају у својој

опецијазшо] и својој свакодневно комуникатив-

ности.

Литература и политика уже посматрано

ттретстављају две посебне, самосталне реалности

у једаој општој и х>еалности зкиво-

ту. > Литературе, речено је, нема без политике; али

политика може сасвим нормално да опстане без

■тгитературе. Ето већ једног, макар и малог доказа

њихове подвојености! Речи ~„политика“‘ и „лите-

ратура“ употребл>аlвају се ту у н>иховом етенци-

Зелиом, вепрактичном значењу. Тамо, међутим,

где политика ваступа као официјални глас, као

једиии и свемоћни регулатор људских идеја и осе-

ћања као практично средство за постизање изве-

сног циља, макар и прогресивног, литература гуои

од своје вепосредности и хтробојности, отЈчтљуј

јој ое извидничко, откриванко чу.тто, умањује и

обезличује њена урођена (иманентна) борбеност и

смелост. Ако уметност, литература, није у стању

та или добровољно тхреузета водређена. утилита-

ристичка сврха неће дати трајни људски смисао и

активистичко обележје.

Дистикција између уметности и политике ниу-

ком случају није антиполитички ексцес или тре-

нутни каприс. Ту разлику уочили су и истакли је

ауторитети који су и у књижевности, а поготово

у политици, имали недвосмислено јасна и резо-

лутна убеђења. У познатом шгсму Маргарети Харк-

нес, врло често цитираном, Ентлес истиче подво-

јеност и диспаратност Балзакових политичких иде-

ја и њетове уметности: „Што је Балзак био тако

принуђен да поступа против својих властитих

класних симпатија и политичких предрасуда, што

је видео нужност пропадања својих вољених

аристократа и што их је описивао као људе који

бољу судбину и не заслужују, а што је праве

људе будућности вид е о тамо где су се у оно до-

ба једино и могли налазити, то сматрам једном

од највећих победа реализма и једком од најгран-

диознијих црта старога Балзака". Слично схватање

налазимо и код Лењина. Поводом песме Владимира

Мајаковског „Конференцијаши“ он је рекао: „Не

знам како је у погледу поезије, али што се тиче

политике јамчим да је то савршено правилно“.
Лењин је, као добар познавалац уметности. био

веома осетљив и пријемчив за проблеме и лепоте

које она доноси; и стога је та његова дистиккција

утолико значајнија. А није једина! У својим успо-

менама на Лењина, Максим Горки спомиње Лењи-

ново реаговање на роман „,,Мати“ и бележи њего-

ве речи: „Књига ко,lа је дошла у прави час“. Гор-

ки потом додаје; „То беше његов једини али за

мене бескрајно драгоцени комплименат", У чему

је ствар? Лењгш свакако кије био одушевљен умет-

ничким квалитетима романа „Мати“. Приликом

једног сусрета с писцем „одмах је почео да говори

о недостацима књите“. Сзмо о недосташтмаГ А ње-

гов једини комплименат био ie да се књига

појавила у прави час! И, ту је, дакле, Лењин пре-

цизно повукао разлику између потребс, пра к -

ти чне нужности актуелног књижевног дела

са одређеном наменом, тенденцијом, и његове

уметничке суштине која, знамо то већ.

једика можс да га спасе од кобне и неумитне ефе-

мсрности.

Оно што је у политицк корисно и позип-гвно

не мора бити добро и грајко у ууетности; а сно

што јс уметнички вредно и прогресмвнд увек служи

човеку, заједници, друштвеном развитку. Па и по-

литици, разуме се; али мора пре свега и изнад

света да буде уметнички вредно! Ова i

закључак се не коси са оним малопређашњим, по

коме нема литературе без политике: овог пута го-

воримо без уопштавања, о уметности која импли-

цитно садржи политички, идеолошки смисао, од

ње неодвојив, али му не служи, не робује му. Ово

(привидно) одвајање књижевности од политике не-

ма за циљ деполитизацију уметности, бежање од

стварности или СЈггтростављање њој, како би неко

можда хтео прагматички или злонамерно да про-

тумачи. Разлог је само: да се уметнссти остави

потпуна и несметана могућност коришћења сло-

бодама остваривања истине о човеку, свету и вре-

мену у коме живимо. То he бити њен највећи и

најефектнији допринос политици, оним прогреоив-

ним схватањима у чијој основи се налази хјгмз-

нистичка идеја о усавршавању и побољшању сло-

бодне људске личности и њене егзистениије.

Никоме данас у нашој земљи не пада на памет

да пропагира хипостазирање и дивинизацију згмет-

ности и њено изоловање од живота; нема повода

за то, јер је време у коме живимо испуњено мак-

симално драматичним збивањима која не могу а

да не узнемире и покрену дјгх и свест сензибилног,

будног и поштеног Јгметника. Он неће побећи од

своје обавезе да ту драматику изрази; треба му

само оставити слободан избор средстава и начина,

правца и пЈггева да то постигке. А сваки писац је,

како је Оскар Давичо изјавио једном приликом.

сам себи најоштрија цензура. Прогресивна стрем-*

љења у нашој савременој књижевности довољно

да сама себи освоји и оствари аутономну етичку

и хуманистичку сврху, онда јој ни споља наметну-

су доминантна и јака да сгтрече и онемогуће све

назадне, заплотњачке. нехумане и антиљудске

еманције. Социјалистичкој стварности. каква је на-

ша, ш-Iсу потребна књижевна дела која he је вер-

бално,. паролашки, директно програматски и фра-

зерски уздисати и дисииплиноване истомислености;

намерно потенцирана егзалтација није знак чисте

искрености! Потребна су нам дела смелог уметнич-

ког, истраживачког напора и разбора, у којима ће

се, спонтано и нетражено, кристалисати истина о

нама и нашем времену. Утилитаризам. интелекту-

ална униформисаност, практична и тактичка „умет-

ност“ смрт је уметности. А ми данас на свим

подручјима друштвене делатности тражимо и хо-

ћемо: живот!

И кад Милан Богдановић у чланку „Књижев-

ност и политика" каже: „Ако би се хтела књижев-

ност деполитизирати. одвојити. дакле. од политике,

ако би се подлегло тенденцији одвајања, отстра-

њења политике од књижевности, то би значило,

значило. истовремено и аутоматски такорећи. хтети

књижавност одвојити од стварности, одвојити је

од о«ог тренутка живота који се зове једна одре-

ђена стварност“, онда је то не само усковида

једностраност, несумњиви прагматизам. него и

фраза у којој претерана, преревносна предостро-

жност заборавља да се и литература и патштика

надахњују и усмеравају према живим и горућим
проблемима живота; а кад се међу њима уцртавају
границе и разлике, кад оке (политика и Јтитерату-

ра) у том смислу одвојено делују, то је само зато

да би се остварио један уметнички или поли-

тички људски тоталитет. Не одвапамо

зато да бисмо се разјединили и завадили. већ да

бисмо успешније реализовали појединачне тежње

и дејстза према потребама пелине. На том ттрич-

цитту засновано је федеративно уређење нкттте со-

цијалистичке државе; њиме се, ето, може сбјасни-
ти и (нетенденциозна) дистинкција: литература
политика!

„Приличније је да се у умјетности гши.те света

тражи умјетност. у човјеку, јер се тако мсже нзћи

револуционарност. Умјетност прије свега", шгше

Станислав Шимић у својој књиттзи „Језих и

пјесник".

Могу без колебања да поновим: ПРЕ СВЕГА

УМЕТНОСТ! То, као и све друго у свом напису,

нека је добронамерно схваћено. Експонирање и jio-
минација уметности није шгкакав форма тиспгчки

комплекс, ни артистичка заслепљеност по узору

ва, рецимо, једног Теофила Готјеа који би се. ради

уживања да види оргиналну Рафаелову слику или

неку нату лепотицу. одрекао своје нагшје и гра-
ђанских гграва у друштву. Не, то доиста ните! По-

штоввти уметност значи признавати и ценити тел-

ну врсту изузетног, чудесног и племенитог наппга

људског ума, маште и осећања је. супттински,

потпуно посвећен човеку и друштву; једном етич-

ком и хуманистичком идеалу и постулату без кога

би живот био тамница смиспа, радости и лепоте

опстанка, безкалежно животапање. Пз. зар

то није политика?! Неоспорно. И то. рекао бих,

есте.тичка политика. Сазнање те мотућ-
ности решења испуњава нас ведрином. Чудно ie

помало, и добро је што је тако; над нама небо,
плаво, бескрајно, астрално кад подигнемо очи горе,
око нас је јесен. падање жутог, мртвот лцшћа на

ћутљиво и спокојно тле, и у нама необуздана сре-
ћа што можемо одлутати оксм и духсм пут неба,
ка звездама, и вратити се, бити неподељено ту, сав,

до сржи веран овој земљи, овом тлу тгз кога смо

никли и на коме стојимо.

Милош И. Бавдић

Љубшир Младеновић: Скопље

Славољуб Чворовић: Из предграђа

Р. Миленковић: Сел>анка
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KULTURA iUMETNOST

GODIŠNJICA SMRTI ADAMA MICKIJEVIĆA

JA I OTADZBINA SMO JEDNO
OVOGA MESECA NAVRŠIĆE SE STO GODINA OD SMRTI

NAJVEĆEG POLJSKOG PESNIKA ADAMA MICKIJEVIĆA

Rođen je 1798 godine, u porodicl
pesnika, revolucionara i publiciste
sitnog plemića. Kao dećak pohađa
dominikansku školu u rodnom mestu

a zatim prelazi u Vilno, gde nastav-

Ца školovanje na Univerzltetu. Ovaj

Univerzitet je u ono vreme bio jedan
od najvećih kulturnih centara Poij-

ske. Naročito Je tome doprinelo

„društvo filomata" (prljatelja nauke,

za člji se rad vezuje prvi period

pesnikovog stvaralaštva).

1819 godine Mickijević svršava Unl.

verzitet, i sve do 1824 godine

kao profesor gimnazije u Kovnu.

Usamljenost kojim je mladi pesnik

bio okružen, 1 nearećna Ijubav prema

Mariji Verešakovoj pojaćaće u njemu
sklonost ka razmišljanju 1 autoanalizl.

1822 godine izlazi iz ‘štampe prva
knjiga Mickijevićeve poezije pod na-

slovom „Balade 1 romanse”. Ovu

knljgu Mickijević je propratlo pred-

govorom „О romantlćarskoj poeziji".

Balade ! romanse značili su u ono

vreme kidanje sa knjijevnom tradi-

cljom. Prviput je poljska poezija

progovorlla prkosno i smelo. Prviput
pred čltaočevim očima pojavio se je-

dan sasvim novi svet: svet čuda i

uobrazilje, koji je bio ključ klasici-

zmu. U Mickijevićevim baladama ja-

sno su došla đo izražaja načela novo'Ž

pravca, koji se okreće dalekoj pro-

šlosti, i narodnom predanju, pokri-
venom veiom tajanstvenosti i groze,

tražl motive za svoja dela.

U drugoj knjizi Mickijevićeve poe-

zije koja se pojavila godinu dana

kasnlje (1823). štampane su dva veća

dela: „Djadi” (prvi 1 četvrti deo) i

„Gražina”. Motiv „Djad” je povezan

sa llčnim preživljavanjima pesnika,

kojl se ovđe pojavljuje u llku samo-

ubice Gustava. Gustav Je surovo

kažnjen zbog takvog člna, 1 u noći

kada se svl mrtvi dižu iz groba i

dolaze na svečanost, on ponovo pre-

življava tragičnu istoriju svoje Iju-

bavi. Ovaj lični motiv koji je našao

odraze u delu, Mickijević je povezao

sa beloruskim narođnim odredOm

„Djada”.

U „Gražlni” su progovorila patri-

otska osećanja. ražina, žena litavskog

kneza Litavora, stavlja se u odluč-

nom momentu na čelo vojske, preo-

bučena u oklop svoga muža, i heroj-

ski gine u borbi protiv Krstaša.

Krajem decembra 1823 godine Mic-

kljević je uhapšen. U vezi sa istra-

gom nad članom društva „filomata”

i „filareta”! Citav ovaj proces bio

je preuveličan, јег je trebalo stvoriti

utlsak kod javnostl da su ove omla-

đlnske družlne imale prevratnički

karakter. Neki članovi su osuđeni na

vremenske kazne, a Mickijević na

prlsilan boravak u Rusiji. Dccembra

1824 godine on napušta Vilno i rodni

kraj, da se vlše ne vrati u njega.
Mickijević odlazi u Odesu praveći

kasnije i izlete do Krima.

Za vreme boravka u Petrovgradu

Mickijević se upoznao sa novlm pret-

stavnicima ruskog revolucionamog

života, među njima 1 sa pesnicima

Riljejevom i Bestuževom, koji će go-

dlnu dana kasnije biti pogubljeni u

dekabrističkom ustanku. U Odesi je

vladala sasvim drukčija atmosfera.

Mickijević se pređaje bumo, bezbri-

žnom i praznom životu po salonima

poljske i ruske aristokracije. Kada su

mu ruske vlasti dozvolile djt se vrati

u Moskvu, Mickljević odlazi iz Odeee

sa osećanjem gorčlne 1 nezadovolj-

stva.

U Moskvi se pesnik upoznao sa

mnogim ruskim književnicima i kul-

turnlm radnicima onoga doba. Naro-

čito je značajno poznanstvo sa pu-

škinom, koji je našao mnogo laska-

vih reči za Mickijevića, i pored nji-

hovlh kasnijih razmimoilaženja. U-

opšte uzev, Mckdjevlć je bio neobično

cenjen u ruskim fcnjiževnim krugo-

vima. Svojom visokom kulturom,

pesničkim taientom 1 sjajnim impro-

vlzacljama, on trlumfuje po salonlma

moskovske arlstokradje.

Krajem 1826 godine u Moskvl se

porjavljuju njegovi soneti kojl obu-

hvataju Ijubavne 1 „krtmske sonete”

Neobičnim hogatstvom forme i sa-

držaja, Mickijević se u „Krimskim

sonetlma’* uzđigao tznad svcga što Je

do tada đala rnmasntfčarska poezija.

Nov Je i origTneJafft рге svega sam

pokušaj da se utlsd sa pota po Kri-

mu dedu u oblifcu -Đoneta.

Poema „Konrađ Valenord" je drugo
Mickijevićevo delo naplsano u Rusiji.
U delu je obrađen jedan istoriski

motlv iz litavske istorije. Konrad,

Litvanac (pravo mu je ime Alf) rešen

da po svoku cenu oslobodi svoj na-

rod od tuđinskog jarma, stupa u kr-

staše, dobija tamo poćast i zvanja,

da na kraju bude izabran za velikog

kontura Krstaškog reda- Ovaj ~vuk

u jagnjećoj koži" stupa na čelo voj-
ske, koja polazi u rat protlv Lita-

vaca, Veštim odugovlačenjem odsudne

bitke, dovode krstašku vojsku do

strašnog poraza. Osuđen na smrt

Konrad sam isplja otrov.

Delo je imalo ogromnog uticaja na

podlzanje duha poljskog rfaroda pred

ustanak koji je izbio dve gociine

kasnije.

Boravak u Rusiji, 1 pored srdačno-

sti koju su mu ukazivali rusld knji-
ževni krugovl, sputavao je Mickijće-
vo stvaralaštvo. On radi na tome da

dobije pasoš j da otputuje u Zapadnu
Evropu. To mu najzad uspeva i on

übrzo odlazi iz Petrovgrada.

U novembru 1830 godine u Varšavl

je izbio ustanak pro'tlv ruskog oku-

patora. Carska vojska je, i pored he

rojskog otpora ustanika, uspela da

uguš plobunu. Mnogi učesnicl ustan-

ka napuštaju zemlju često sa oru-

žjem u ruci, nadajući se da će se

uskoro vratiti u đomovinu kad izbije

opšta evropska revolucija. S takvlm

jludima, medu kojima je bilo mnogo

njegovih prljatelja, sreo se Mickije-

vić u Drezdenu 1831 godine.
Treći đeo „Djada” napisan je u

Drezdenu za vrlo kratko vreme, ta-

koreći u jednom dahu. lako se u fa-

buli dela ne govori o ustanku, već

opisuju dogaflaji vezani za Mickije-
vićev boravak u Viljananskom zatvo-

ru, štimung dela odgovara raspolo-

ženjima i iđeologiji poljskih masa

posle novembarskog ustanka.

Kođ Mickijevića se u to vreme

izvršio veliki prelom koji se odrazip

1 u „Djadima”. On je osećao posle

ustanka veliku grižu savesti što nije

bio ućesnik u tako „velikom i plod-
nom delu”. Simbolićan izraz tog pre-
loma je u nestajanju Gustava, čije
mesto zauzima Konrad. Gustav, ju-

nak četvrtog đela „Djada” kojl je

bio nosilac pesnikovih lićnih osećanja

1 patnjl, umlre, a rađa se Konrad,

junak Konrađa Valenroda, simbol i

otelotvorenje patrlotizma prema na-

rodu.

„Рап Tadija” ili „Poelednja otmica

u Litvl” je najveće Mickljevićevo

delo. Nastanak „Рап Tadlje” vezuje

se za pesnikova preživljavanja za

vreme boravka u parizu. Atmosfera

aktivne političke borbe, stalne razmi-

rice i trvenje u redovima poljske

emigracije, bolno su đelovali na

Mickijevića. On želi da se makar u

mislima prenese u svoje detlnjstvo i

đa tamo nađe trenutak otpoćinka za

sebe i za svoje zemljake, prognane

daleko od tadžbine.

lako delo nosi naziv „Рап Tadija”,

on nije glavni junak ovog speva. To

se isto tako ne bi moglo reći ni za

jednu drugu ličnost, jer postoji čitav

niz lica koja se vidno ističu i na sebi

nose radnju speva. Na taj način je

Mickijević. neforsirajući jednu llčnost

na račun druge, naslikao pred našim

oćima čitav jedan mozaik raznih ti-

pova poljskog plemićskog društva,

ajihove običaje, shvatanja i težnje.

Ovako zamišljen spev je dobio mno-

go širu osnovu. Glavnl nosilac radnje

postaje poljska šljahta, kao jeđini

aktivan prestavnlk poljskih masa. a

spev samim tim postaje istorlja čita-

vog jednog naroda, postaje i njegova

epopeja.

1840 godine otvara se na Pariskoj j

Mickijević je u toku svojih daljlh
izlaganja sve više padao pod mistlcni

uticaj AndjejaTovjanskog, 1 kada je

pošao sa svoje katedre propagiratl

ideje o mesijanskoj ulozi poljskoga
naroda, francuske vlasti su bile prl-
morane da mu zabrane pređavanje.

Prvi prevodi iz Mickijevićevih pre-

đavanja, u kojima on govori o našoj

narodnoj poeziji. izašli su kod nas

1843 i 1844 godine u „Podunavci” pod

haslovom „Srblji” i njihove narodne

pesme” Mlckljević u tlm predavanji-
ma daje najpre pregleđ naše istorlje.
Analizirajući zatim mnoge pesme u

Kosovskog ciklusa, Mlckijevlć hvall
našu narodnu poeziju, i njenu umet-

niftku upoređujući je sa Ho-
merom. Sto se pak srpskog jezika
tiče, on ističe da se naš jezik odll-

kuje neobičnom čistotom i da je to

najmllozvučnlji „slovenski dijalekat”.

U očekivanju revolucije on 1848 hl-

ta u Rim. Učinilo mu se da je kuc-

nuo čas borbe. U Parizu je izblla

revoluclja. Mickijevlć organlzuje u

Italijl poljski legion, staje na čelo

nekoliko stotina Ijuđi i kreće na se-

ver da se pridruži italijanskoj vojscl

koja se borila protiv Austrije.

U „Tribini naroda” naprednom llstu

koji izlazi u parlzu Mickljević piše
čitav niz članaka o problemima tog

burnog vremena. On je pristaUca u-

vuSkoj školi „Koledž de Franc” ka-

tedra za slovensku književnost čije je

osnivanje imalo za uzrok mnoge mo-

tive, pretežno politlčke prirode. Naj-

pogođnija ličnost za ovakvu vrstu po-

sla bio je baš Adam Mickijević. Pre-

đavanja, koja je pesnik počeo posle

kraćlh boravka u Lozani. u decembru

1840 izazvala su ogromno interesova-

nje francuske javnosti.

Mlckijevć je u ono vreme bo po-

znat 1 kod nas, ali u našim llstovima

nalazlmo malo podataka o njemu kao

pesniku. Zato je Mickijević pobudio

kod Srba veliko tnteresovanje kao

profesor eioveneke književnostl.

toplskog soeijaUzma, ali se njegovi

pogledi razilaze od klasično-utopistift-

kih shvatanja. Dok su socijalisti uto-

plsti odricali svaku klasnu borbu,

Mlckijević kaže da se novo društveno

uređenje ne može ostvariti bez borbe.

Mickijević se zanosio idejom da će

slovenstvo najlakše i najbrže ostva-

rlti komunističko društvo u starim

seosklm opštinama, na bazi zajednić-

kog vladanja zemljom, koje se kao

tradlcija održalo u neklm slovenskim

zemljama.

Pred кгај života, po instrukcijama

Cartorlskog, vođe deanog krlla polj-

ske emigracije, Mickijevlć odlazl u

Tursku sa specijalnim zađatkom da

radi na organizovanju legiona. Posle

uspešno obavljenog posla, Mickijević

je imao narneru da ргеко Bugarske

poseti Srbiju i Beograđ. I kada su se

poslovi skoro bllžllt kraju, Mlcklje-

vić se izgleda razboll od kolere 1

umre 36. novembra 1853 godlne u Ca-

rigradu. Beograd i Srblja nlsu viđeli

u svojoj sredini Ađama Mickljevlća,

najvećeg poljskog a možda 1 najve-

ćeg slovenskog pesnika uopšte. Ovog

meseca im se pruža prillka da se

o£uže njegovoj uspomeni.

Uglješa RADKOVIC

ADAM MICKIJEVIC

MARINKO BENZON: GLAVA

SA IZLOŽBE U NARODNOM MUZEJU »OD TICIJANA DO TIJEPOLA«

TICIJAN: PORTRE JOHANA FRIDRIHA (1550/51)

PALAVESTRA O „Mladoj kulturi”
»Mlada kultura« je list sa ti-

ražom od pet hiljada primeraka.
I to se sve rasproda. Samo iz tog

podatka može se svhatiti i njen

veliki značaj i odgovomost Ijudi

koji uređuju list.

Kad sam posetio P. Palavestru,

na stolu su stajaia poslednja dva

broja »Studenta«. Rekao mi je

tim povodom neke primedbe na

naš račun
;

ali je pritsao da odgo-

vori na moja pitanja.

Zeleo bih da nas upoznate

sa vašim nastojanjiroa u pogledu
okupljanja mladih pisaca oko

»Mlade kulture«.

Ja mislim da je »Mlada kul-

tura« dosada imala stav koji bi

se mogao definisati: nastojanje

da bude llst miladih srps’kih pi-
saca. Jedno vreme, do pojave

drugih publikacija i časopisa, ona

je i bi'la tribina mladih. Mnogi

koji se danas ne smatraju sarad-

nicima Mlade kudture, u njoj su

počeli. A naš stav nije se prome-

nio. Nama je u najmanju ruku

čudno kako izvesni Ijudi koji su

u паша videli prijatelje mdsle

sada drukčije. Mi i dalje stojimo

na stanovištu da ostanemo list

mladih pisaoa, s tim da »Mlada

kultura« dobije jugoslovenski ka-

rakter.

A vaši kriterijumi?
Objavljujemo sve što pona-

šem mišljenju pretstavlja kva-

litet. Mi smo za koegzistenciju

pravaca, ako se radi o talentova-

nim Ijudima. Od tog principa mi

nikada nismo odustajali. Mi smO

rešili da više prostora posvetimo

ostvarenjima koja pokazuju neki

talenat i nesumnjivo poštenje
autora. Po mome mišljenju estet-

ski kriterij je neodvojiv od mo-

ralnog stava i samo sa tog sta-

novišta možemo posmatrati кге-

tanja u našoj savremenoj litera-

turi. Zbog tog moralnog stava mi

nećemo da budemo ničija agen-

tura niti filijala.

Zbog čega se izvestan broj

mladih pisaca udaljio od »Mlade

kulture« i izgleda da se to i đalje

nastavlja?

Mogao bih da kažem da j©

to slučaj sa izvesnim brojem beo-

gradskih mladih pisaca, pa i stu-

denata. Neki smatraju da su već

afirmisani, pa bi mogli okrenuti

leđa »Mladoj kulturi«. To su u-

slovile ambicije i čisto mlada-

lačke strasti.

Kako najbolje pomoći mla-
dim piscima?

Prigovaranje i ogovaranje
nije način na koji se mogu rešiti

svi oni problemi koji muče savre-

menog mladog pisca i mladog

stvaraoca uopšte. Samo bi dela

trebala da budu povod za razmi-

šljanje i razgovore. Zato je celi-

shodnije, po rnom mišljenju, stva-

rati literaturu i baviti se njome,

nego zapodevati literarne svađe.

D. VITOROVIC

PRIČA

„STUDENTA”

Hoćete 1! mi reći kako se zovete? upitah

koleginicu sa kojom sam već duže razgovarao.

Norma, odgovori ona.

Norma! sk*>ro uzviknnh.

Da, Norma, Zar vam je čuđno t® ime?

... Norma je drugovi vellka 1 teška. Treba mnogo

napora uložlti da bi se ona izvršila govorlo nam je

drug iz Glavnog štaba Jednog avgustoskog dana de-

vetstočetrdesetšeste kada sam se obreo u Obrenovcu

u brigadi ratom ometenlh ućenika. Došli smo da gra-

dimo Posavski kanal. Imao s*m tađa 15 gođlna. Pa i

za za te godine blo sam suviše mali. Nazvaše me

Oliver Tvlst. Poćeo je rad. Sunce je nemiiosrdno

pržilo. Kollko je trebalo napora da bl se izgurala

jedna kolica. Л norma je blla osamđeset. Radill

smo tako nekoliko dana Jednog Jutra, dok srao blh

postrojeni đa slušamo đnevnu zapovest, komandiri

poćeše da beleže imena nas sa zaćelja četa sutrađan

na zboru brigađe pročltaše imena i rekfrše da je štab,

zbog toga što brigada nije uspela da za protekllh
šest dana ni jednom da ispuni normu, rešio da fizlčkl

slabe vratl u Beograd. Nekl su piakali. Ja nisam.

»Ojačaću 1 ja« rekao sam u sebl.

Onda je došao Samac. Rezultat prvih dana je opet;

pune ruke žuljeva 1 neispunjena rvorma Saziva se

skojevski sastanak. I dok ostali omladinci spavaju

snom pravednika, mi skojevci smo posedall u jednom

šumarku blizu logora. Dnevni ređ: Pitanje ispunjenja

norme.

Skojevcl, govlpri sekretar brigade, treba

da imaju na umu da prugu treba završiti za šest me-

seci. A to znači da treba ne samo ispunjavati normu

nego i prebacivatl Je.

Sutra Je počela vellka bltka. Norma više nlje

bila problem. Brigada se vratila trlput udarna i od-

likovana Ordenom rada.

Sa akcije u školu, iz škole na akciju. Ređaju se;

Autoput 1948, Autoput 1949, Sevojno, Stud, grad u

Zagrebu, Doboj B. Luka, Vlasina.., Kollko ak-

clja toliko komandanta. Bilo ih je raznih. Evo

jednog. Kažu Ijudi: ako hoćeš da vldlš nekog kakav

Je daj mu vlast u ruke i videćeš ga. Tih smo dana na

Auto putu punlll vagone sa zemljom. Da bi se va-

goni brže punili u Sekciji su kazali da treba đva

omladinca da rade sa jedne i dva sa druge strane.

Došli smo jeđnog jutra na radilište Kako na jedno]
strani nije bilo zemlje nas troje smo punili sa jedne

a ćetvrti je čeprkao na drugoj gtrani.

Zašto nema dvoje sa druge strane? CMiver

pređi na drugu stranu reče Uomanđant.

Neka ostane ovde, jer tamo nemla zemlje.

odgovori mu komandir Pera

Izgledalo je da se s
ložio sa komandirom. Prošlo

je sam.o nekoliko minuta, a on je došao sa isitm pi-
tanjem. Opčt mu objasni komandir. A njemu se vrzma

po glavl »dva s jedne % dva s druge gtrane«.
Ollver pređi na drugu stranu. naredl on.

Uzeo sam lopatu, pljunuo i odvalio:

Idite ... i pomnožio sam jednu običnu psovku
sa trl.

Javi se na raport u pet.
Došao sam. Nazvao me Je kabadahijom i pričao

još u tom smislu. I Kako sam mu ja drsko ođgovarao,
reče da skupim stvarll da se vratlm u Beograd. N«
znam kako sam Ja, veliko tvrdoglavo stvorenje po-
pustio. Prošlo Je samo desetak dana od ov%>g kada ш*
i reče:«

Cestitam! Postao si udarnik. Nlkom ni rečl!
I dok su se svuda proglašavali udamici javno na

konferencijama. On kamondant Je to sam rešio.
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Izvestan kritičar napisao je;
~Za vreme prikazivanja filma
(„Lažni car”) povremeno, po-
smatrao sam promene na licu

jednog gledaoca. Izraz njego-
vog lica pokazivao je ravno-

dušnost i rezignaciju”. Kriti-

čar, naravno, vidi jel đa? uvek,
više nego obični gledalac od

50 dinara. Ipak, to je čudno.

Cudna je ta moć kritičara da

u mračnoj bioskopskoj dvora-

ni utvrđuje tanane nijanse
psthičkih reakcija na licu

Jednog gledaoca". Ta fina
sposobnost svakako je nenor-

malna. Jedino tako moguće je
objasniti i zaključke ovog kri-

tiČara o filmu „Lažni car”.

KULTURA i UMETNOST

SRETEN PEROVIĆ:

„Mramorno pleme”
NARODNA KNJIGA, CETINJE 1955

(Varodna knjlfa Cetinje U55 (.)

Jedan od najboljih mladlh crno-

gorskih pesnika pretstavlja nam se sa

evojom đrugom zblrkom
pesama. Na-

lazeći se u ravnoteži između doživljaja

poetekog: nepoerednog oplsnog kazi-

vanja i obazrlve kontenplatlvne su-

gestlvnostl, Sreten Perović nastanjuje

svoje etlhove Jeđnom privldnom oba-

zrlvoSću, vođenu potrebom da sačuva

mlrno rascvetavanje svoga pesničkog

kruga. otkuđ dolazl njegova neodre-

đenost u tražnju najboljeg naćlna da

se izrazl, Ravnoteža Je elemenat kojl

najviše smeta pesnlku da dođe đo lz-

ražaja. Perovlć nlje ođ onih kođ kojih

preovlađuje nameštena opisna ekl-

cuoznost. On ima pritajenu naklonost

ka kontenplacljl, All Je zađržava, ne

da JoJ da đođe do svoje egzistenclje.

Zašto. Nebismo umell rećl. Ostaje

člnjenica da Je snažnljl, umetnlčkl

übedljiviji baš između onih redova

koji ga otkrlvaju kao misaono uđu-

bljenog u rešavanju nekog llčnog

problema Pesma »Ođbrana« Je odllčno

transportovanl poetski motiv, uspelo
rešen tačno poentiran, neposređno

doživljen,

»Übio sam pticu

I sađ JoJ pjevam pjesmu.

Da bih Je uspavao sasvim.

Ona Još Cuje moje riječl

Koje đolazl iz daleka

I rađuje što je oproštaj ntjem

Übio sam ptlcu l to Je Jedno rođenje

Nas dvoje slušamo iste glasove

Koji dopiru iz dubine

Kao ođbrana i ohrabreje.

Najvređnije 1 najizražajnlje pesme

baš su iz te grupe (»Premrli zalogaj«,

»Neđotkana pesma«, »Tuga proljeća«,
»Obalom daleko«), Treba se lovitl u

najlntimnljimđetaljima, uhvatlti naj-
llčnlje oscilacije pa to preneti u pesmu.

Zagleđatl se u sebe bez bojaznl (lako

nam se činl da ono što je naše nlje

svačije, a upravo to naše jč ono što

Interesuje čitaoca, ono je pravi pes-

nlčKl materljel), natkrlliti ee nađ

strepnjama, ođgonetatl značenja po-

stavljenih pltanja to je Jedan put

kojl vodi ka poezljl.

Sta đa kažemo sebi kada Ijuđi koji

prolaze poređ nas »neostavljaju trag

u našlm očlma«, kađa osećamo potrebu

da odemo iz sobe »daleko pođ nebo 1

granje«, kada nam prijatelji plaču I

otvaraju Slrom prozore, đozlvajućl ne-

poznata imena, kađa se đevoJČlca, na

primer, tek razbokorena bacl pod

tramvaj. I pitamo se, neprestano se

pitamo

»Sta da kažemo sebl kada se u

duboku noć

Iz šetnje vraćamo kući«

Perović se okreće tim putevima, po-

lako ali slgurno orjentiše se između

kordinata poezije, određuje svoj od-

nos prema svetu, prema sebl.

»Ne budite me, ja sam daleko

Od mutnih sjenki smirenja«

Potpuna deflniclja Perovlća kao pes-

nika.

Da nije loše metaforlčnostl u onlh

nekoliko pesama (ođ »Pastela do »Mo-

rače«) imall bismo pređ sobom zbirku

ne dobru, nego vrlo đobru. Kratko-

dahno isprekiđana, nedovršena »Mo-

rača« upućuje na to da Je pesnik na-

slutio osnovnl sadržajnl impuls, ali

da njegovo Jezgro, njegove heroične

dimenzije nlje uspeo ađekvatno da iz-

razi. Metaforama Je lišena emotivna

1 suštlnska snaga doživljaja. Perović

nas upućuje na spoljašnji moment, jed-

nim kitnjastim kombinovanjem uđa-

IJuJe nas od skrlvene lepote motiva.

Niko nije protiv metaforičnog, all me-

taforično hladnokrvno, u neuzbuđe-

njom stanju, pravljeno iz NAVIKE,

to Je ono loše, onaj »znak nesposob-

nostl IJudskog vlda ili misll da pođ-

neseono što mu Je otkrlveno« (Raskln).

Ali za nas Je bitno đa imamo Perovića

kao pesnika. To ova zbirka potvrđuje.

Drugi put tražićemo vlše.

SLAVOLJUB CVOROVIC: STUĐfJA

RUKE

Priča za nekog
Ti ne znaš kako boli reč

kojom lažejn sebe.
«

Postanem trenutak veliki kao bog,

grudi su vihori sd gladnim ždrelom vuka,

a ruke prosjački dlanovi Htenja.

Ti ne znaš
...

Neko je doneo susret, neko je odneo sećanja

u nepovrat,
to boli

neko je pocrneo kao trn u belom oku dana,
ti ne znaš,
ti ne možeš znati, jer nisi ni oblak ni ptica
i nemaš oči ranjene tugom nesanice

,

Zemlja je velika dojka Dobrog

makar joj i nežnost bilo i kamenje,

pa boli očima srne sa strelom prolaznosti
ako se ne nađe osmeh izgubljen na dlanovima.

LJUBIŠA ĐIDIC

NORMA
Devestopeđesete pošla je jedna brigada na Iz-

građnju Studentskog grada u Zagreou. Sastavijena je

bila ođ komunista, pa je i nosila takav naziv: »Mladl
komunisti«. Bio je u brigadi jedan koji je bio na

fiest akcija i uvek jc bio udarnik. Zvao se Muja,
Pričali su kako je Sevojnu sam kopao za Citavu Cetu.
Voieo sam da vidlm kai|o radl. A ono što sam video

samo je za priCu. Tovarili su po Cetiri vreće cementa,

a on je to noslo' Prva dva trl dana promenio je de-

setak drugova sa kojima je rađio. Radili bi IJudi sat

đva sa njim 1 odustjaali. Nisu mogli da izdrže tempo.

Radlo. Re.šio sam đa rađim snjim. Tovarill smo cigle

lli beton 1 vukU na treći sprat. Prvih dana mi je bilo

vrlo teško. Jedne večeri dok smo prenoslli građu sa

objekta c-14 priđe Dale Muji i reče mu:

Da se kladimo da tt I Ollver nećete moćl đa

odnesete ovu gredu.

I pokaza na gredu dugu neklh petnaest raetara,
Blla je puna vode od nedavnih kiša.

Oliver, jel đa možemo.
Slegoh ramenima i rekoh:‘dobro. Natovariše nam,

Kako je samo bila teška? A trebalo je nositi oko 30u

metara. Pošli smo. Pred očima su ml izbijale zvezde.

Metri su mi izgleađli kilometri. Stenjao s am i ređao

u sebi sve psovke koje sam znao. Koliljt mi je puta
dolazilo da je bacim i kažem: ne roogu više. Ali sam

stezao zube i išao dalje. Za nama je išia grupa rado-
znalih đa vidi da li ćemo je moći odneti. I da li mi

Je ikađa u životu odlaknulo ođjednom kao onog mo-

menta kada smo stigli na mesto i viknuo: Bacaj. Sav

teret je otišao sa mog ramena. Norma je toga dana

bila izvršcna sa 435*/»
...

Zar je moguće da se ovo malo, slatko, stvprenje

sa prirodno talasastom kosom z'ove Norma? Njeno
ime mi nije Cudno, već blisko, iako mi Je zadavalo

mnogo brige.
Došao Je semestralnl raspust. Norma je otputo-

vala. Citaonica u koju dolazlm da učim posatla mi je

prazna bez nje. Kroz nekolilV) dana dobio sam kartu.

Odgovorio sam Joj. Prošlo Je samo tri dana i primto
sam pismo. Onda je došla. Video sam đa nešto nije

u redu. Kada sam joj pređlagao da idemo u bloskop

govorila je kako ima mnogo da uči, A ja sam na-

valjivao.
Znaš Sta... ]a imam đečka, reče ona,

Sta?!!

(ona mi je rekla da su takve boje, јег se Ja ne га-

Seli smo na klupu. Gledao sam u njene oči zelene

(ona ml je rekla da su takve boje, јег se za ne ra-

zumem u boje očiju).

Norma, rekoh, nemam običaj da molim...

all da li mogu da te poljubim? ... za naš poCetak Ш

svršetak našeg početka.

Rekla je tlho: ne; a u njenim očima viđeo sam

dozvolu. Poljubio sam je. Niz male obraze potekle
su suze.

ZnaS ja sam kriva.
Rekla je da će da razmisll i da ]e Cekam....

Cekao sam a Norma mi nlje došla. Zašto Norma?

Sada gledam u knjigu, a ne Citam je. Zatvaram oCI
a ne mogn dugo da zaspim.

Zašto me Ti opet mučiš norma?

уиКАШ SRSS£NQYIC

pro et contra

levi rakurs

Istinit film o lažnom caru

„Šćepan Mali“

Ako se prlhvatl, Člni se jedlno
moguće shvatanje, da je film po-
sebno, sobom odredđeno l defini-

sano umjetnlčko ostvarenje, onda

jo deplaslrana i hipotctična га-

sprava u stiiu: »Moglo bi se dru-

gačije.., Biio bl bolje kad b1... •

itd. Fllm Je tu. Gotov. Ono 6to Je
rečeno to Je sve, a ne ono Sto Je
trebalo da se kaže. I koliko Je шо-

guće, treba utvrđlti: kako Je 1 ko-

Ико umjetnički fiim ostvarlo pre-

tenzije svojih autora. Cak, čini se.

0 tome treba suditi be* obztra na

sredstva, materljalne 1 druge mo-

gućnosti. T| uslovi stvar su organi-
zatora prođukcije. U najholjem
slučaju, saznanje tlh uslova može
da pravda. A ako se Jedno umjet-
nlčko đelo (film) pravda, onda je
Jasno...

Autori filma »Lažni саг« —>

scenarista Ratko Đurovlć, režlser

~ Velja Stojanović. Motiv: Cudnt
car u Isto tako Cudnoj Crnoj Gorl,
«oJa Je po svim mjerilima trebala,
a nije potonula u užase mletačkog
1 turskog ropstva.

Scenarista Je pokaaao flno

osjećanje mjere. U samom pred-

metu bilo je puno opasnosti koje
bi manje savjesnog i snalažljivog
plsca mogle da odguraju u pate-
tičnl romantizam, naročito obzl-
rom na ukorljenjeno-guslarsko
pretstave o našim starlma koji su

»vojevail na TurCina starog du-

šmanina«. Scenario Je Hterarno
shvatio prllike Crne Gore sa kra-

Ja XVIII vjeka. Događaji 1 IJudl
su funkclonalnl nužn). Mlstlfl-

kacija herojstva jcđnog narođa

postaje bespredmetna kada se sa-

gledaju pravl duboko Ijudski
uzroci. Hrabrost, kao 1 čitav život,
postaju siromašniji bojama koje
stvara vremenska distanca, aii do-
bijaju na veličini koja ne mora

biti slatko-dopadijiva. Možda je
to jedan ođ uzroka česte zamjerke
da je film bez mašte, suv 1 hroni-
Can. Međutim, junaštvo (kada
momcima pucaju glave, a žene u

kotarinama iz zapaljenih kuća, no-

se prljavu 1 pomođreiu djecu), sa-
mo u krajnjoj analizi pobuda 1

posledlca može da se čini roman-

tlčno. Inače, suvo je I surovo. Iz-
vor situacija i njihova obrada u

scenariju insplrisana je, Cini se,
nastojanjem da se to pokaže: đl-

jalog Je najnužniji 1 kada neko
(recirao knez) progovori, ima se

osjećaj da u grlu ima kamene sl-
ve prašine koja mu smeta da to

ijepše, natenane objasni. Nedore-
čene stvari l nagovještaji javljaju
se stoga i u scenariju 1 u režiser-
skom postupku kao kvalitetl filma.

Ličnosti (o Sćepanu kasnije)
siromašne su, ponekada. zato što
su takve, a ne zato što је tako htio

ili drugačlje nije mogao scenarista
Ili režiser. Besmisieno je od popa
koji okiva bačve I mučl se da ga
ne otkriju Turcl tražitl neke kom-

plikovane psihološke preokupacije

i moralne tirade-pastira božjeg
stada. U okolnostima kakve su bi-

le, stvari su morale da budu Jasne

1 što je moguće više pravoliniske:
Sv 1 đa ih shvate. Jer ih ionako

nlje bilo mnogo. Dakle, siromašne

(jeđnostavne) ne znači uvijek l

nepotpune ličnosti:

Ti, pope, bože mi prosti, vl-
Se ličiš na hajduka nego na popa

nasmejao se knez. I pop Mićo

koga nijesu »u Mletke šiljali« više

je ličio na hajduka.

Humor može bitl lijek za đo-

sadu, 1 dokolica I nešto mnogo ve-
će. U ovom filmu hnmor je hra-

brost i nevolja.

U takvom shvatanju teme ka-
kva je vidljiva na fllmu, izgleda,
nije bilo nesporazuma između sce-

nariste l režisera. Nedostatak uđo-
bnijih (slgurnijih) prelaza iz sce-
ne u drugu čini se da je posledica
režiserskog postupka koji je blo

preokupiran cjelinom 1 na detalje
nije obratio posebnu pažnju.

Uostalom, rutina ima poseban zna-

Caj i u slučaju kada je talenat

(kao kod Stojanovića) nesumnjiv.

Dva ozblljna nedostatka filma:

lik 1 značaj lažnog cara i averzija

prema sočnijim dataljima uz izvje-

snu narativnost. međusobno su

uslovljeni. U slikanju Sćepana
Malog (i kao čovjeka, posebno kao

vlađana) osjeća s izvjesna usko-

grudn nacionalna superiornost.
Značaj istoriskl fenomenalne ulo-

ge Sćepana »cara crnogorskog«
značajno je umanjena. Pokušaj da

se verbalno: »On је zaveo prvi sud
i ukinuo krvnu osvetu...« ne-

umjetnički je i sasvim nedovoljan.
Sćepan ве javlja kao marioneta

kneza i prilika kojima Je on, uistt-

ni, vrlo autoritativno (uostalom 1

vulo srećno za Crnu Goru) vladao.

Stoga Je opravdano osjećanje da

je egzaltacija Crnogoraca zbo*

Sćepanovog prisustva isforsirana

sredstvima koja su neumjetnička.

Pa zato? neuvjerljiva. Ovakav

stav prema glavnoj ličnosti vjero-
vatno Je posledica teze o tome da

je snaga naroda ono što činl veli-

Cinu istoriskih zbivanja. Bez ob-
zira na principijelnu ispravnost
takvog shvatanja, teza Je, u ovom

slučaju, vulganJrirana. Najčešće,
za ovaj markantnl nedostatak ve-

zarti su sitnlji: škrtost u detalji-
ma koji bl učlnlli film uzbudlji-
vljim (vlše ličnim u odnosu na

Ijude u događajima) 1 dinamični-

Jim.

Bez obzira na naslov, uglav-
nom krivicom scenariste, Sćepan
Mall nlje »glavnl junak filma«. Iz
istoga uzroka o umjetnićkim vred-
nostima uloge Rade Markovića te-
ško je suditi. Paša Plaović je igrao
sebe iako on nije knez. Л kneza

je blla glavna lifnost bez obzlra
na namjere scenarija i režlje. Sna-

ga uložena. bez naprezanja, u ovaj
lik blla bi dovoljna da pokrene sa

mjesta čitavu eklpu. Ali to nije
bilo potrebno. Lj. Tadlć je i okom
1 skokom bio tamo gdje l kako je
trebalo: i pod pašinim šatorom lu-
kav l među Crnogorcima prisan l

svoj.

Viktor Starčić, je sa puno osje-
ćanja za specifičnostl filmske teh-
mke, vladao izvanrednom skaloin
miraike I pokreta potrebnih da «e
ostvari llk čovjeka koj! je bijedan
zato što je kukavica ali koji je ne-

srećan zato što je takav. Iguman
(LJubiia Jovanovlć) pun je do
eksplozivnosti đavolje pakostl 1
tvrdogiave upornosti. Mlada Ziv-

ković igra sa više srca nego inte-

ligencije: instinktivno i to nije
loše. Vaso Perišić (kapetan), izu-

zev diletantskog ispada na samom

početku (scena u dvorištu sa Sće-

panom koJi HjeCl dečaka), ostva-
rio je pristojno svoj zadatak.

Odllčnl kostimi potpunlli su
cjelovitost ambljenta l Ijudl I ko-
risno pomogll da skup Crnogoraca
ne liči na folklornu grupu nekog
kulturno-umjetničkog đruštva.

Fllm »Sćepan Mali« svakako

ne znači revoluclonarni prevrat u

našoj kinematograflji, prevrat koji

uporno traže nekl filmski krltlča-

П a filmski rađnicl ga, raakako to

bllo »čudno,« ne ostvaruju. Film

ne mora bitl najboljl da bl blo

dobar. A »Sćepan Mali« Је đobar,

vrlo dobar fiim. Dovoljan razlog

za skromno zađovoljstvo. I ne

treba se plašiti đa će nam takvo

zadovoljstvo smebatl da razuml-

jemo kako, eto, »Još uvijek« ne-

mamo nl Forda ni De Siku. o na-

šim reiacijama se rađi.

У. Ivanovlć

KADAR IZ FILMA »LA2NI CAR«



НАУЧНИ ФЕЉТОН

СА САВЕТОВАЊА У ЗАГРЕБУ

ОДНОСИ У ПОРОДИЦИ И СЕКСУАЛНО

ВАСПИТАЊЕ
У Загребу је 31 октобра и 1 и 2 новембра одржано Саветовањс

о неким проблемима одиоса у породици и сексуалног васпитања

омладине у организаци.ји Савета за старање о деци и омладини Југо-

славије. Савеза женских друштава и Централног комитета Народне

омладине Југославије. Саветовање је оргапизовано у циљу зједничког

и свестрног решавања овог веома значајног проблема и требало је да

окупи све оне који могу пружити помоћ целовитој изградњи лично-

сти детета и младог човека.

СЕКСУАЛНО
ВАСЛИТАЊЕ као део васпитања уоп-

ште, има важну улогу у правилној изградњи лич-

ности, у њеном нормалном развоју. Оно треОа да

омогуНи младим људина да приме основна знања из

једне од најважнијих жнвотних области која ће им омо-

гућити да све подаве из те области приме и схвате при-

родно, са разумевањем, без неког страха и стида. Не

сисмо заборавити ла многи млади људи и левојке врло

мало сазнаду на време и од оних који би то требало да

им пруже, оно што их интересује и што је тако важно за

кзгрг-Iћвање
њкховог здравог става према овим појавама.

Резултати многих испитнвања показују да и многи

високошколци немају основна знања неопходна сваком

човеху. Неки од ових зрелих људи нису
о неким појавама

из сексуалног живота знали ништа више, него како се оне

зову, и постављали cv питања која су маого личила на

тражење норми и таблица ко.је би могли примсиити у

овод животнод областн.

Емотивна стабилност лнчности, зависиће и од тога,

како
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оио чији су родитељи направили од тога ~табу”, сваиако

ће носити трагове оваквог става својих родитеља. Ово

ће дете остатн на неки начин ..неразвијено'* v одрећеном

погледу, оио ће имати једну празкину коду he осећати.

али коду нсће само моћи попунити. Наша школа овим мла-

дим људима такоће ниде пружила много више. а оно што

,ie дала било де врло уопштено. далеко од конкретних

питања.

На гаветовању су изнета два
главна реферата: ~н

патријархалној u социјалистичкој породици” Јоже Потрч

и „Секеуално васпитање оиладине" др. Анка Матнћ.

Поред тога било је пријављено преко 50 корефсрата. Овад

број Је бно велики
и зато и није било могуће да

се сви

кореферати изнесу у целини, јер Је време било огранн-

чено. Тада се пришло једном Једном решењу које није

било нимало задовол>авајуће. Сви кореферати су морали

бити сведени на трајање од око десет минута. Овим су

неки кореферати толико осакаћени да су скоро изгубили

своју вредност. До овога је дошло и зато, јер организа-

тори нису извршилн олабпрање кореферата. с обзиром на

теме које би највише одговарале ииљу саветовања. Тако

!е било неколико кореферата који нису много допринели

решавању ових проблема. Например; кореферат „О фи-

зиологији пубертитета”, овде није био потребан, а сем

тога био Је претрпан стручним терминима. који мису били

разумљиви за све присутне. Кореферати са темама о

филму и игрању нису такође ништа садржаЈно ново до-

иели, већ су углавном изнели опште ствари. Уопште, на

саветовању било Је више изношења фактичног стања, него

конкретиих преллога за решење актуелних проблема.

Неколико кореферата Је обрађивало теме из области

живота радничких породина. Сви они углавиом показуlУ

теже животне и васпитне услове развитка леце v тим

породицама. Тако је по једном испитивању већина леце

мајки ралнипа за воеме њиховог рала препуштена улици.

Просечан прихол 71 ралничке пооолипе са ппо<-ечнл
пет

члаиова породици изпоси око 18.000 дниара, 40*/« станова

Je влажно. Културни ниво је низак. Лепа често не спаг

ввЈу сама v кревету. Јелно испитивање нам ла!е полатак

ла свако четврто дете нема сво! кревет, а свако ш-гто

спава са особом гупоотмог поч.
D

a,"»»«nie ко!и папг Hohv.

по повратку са рада настављаЈу домаће послове. Тако им

је просечии дневии одмоо гвега око четири часз.

Разумљиво је да овакче поподичне ситупције онемо-

гућавзју правилно вагпитање и боигу о дени.

Питање пазвола бракова оазматрано је v неколико

копеферата. Игтакнута Је н»гативча страна оаних бракова

које cK.nanaiv Физички ч пгихи"ки
гагвим зоеле ли"-

иости. За брак није значаЈна само Њвзичка зрелогт, већ

<е потоеГса и и е ,*от.чз"о зоелост н гтвбилиогт.

Зато Је јелаи кооегћепеит п«еч."«*чмо ла ге гпаиип"

ступање v брак помери са 18 на 20 годииа гтаоости.
Игто

тако је предложе„о лз ге »i* к» гмањењу *ooia силапање

бракова пре отслужења во!ног рока. Тако би re

ла се млада жепа на сел» копист-и кчо падиз гнагд

време отсуства
мужа и ,loi да ге оггћа ср" »_

« залочоч-ча va гвог rvnovra по cTvnan.v v беак.

оазвола бракова le већи v Гпа""ви«а. п.то i- —прватио

послелииа н мање завигпогти
гупоужмик" и наппел”|' г

rxß!(Tniu „
гта»ов"ЧlПтва. гле се на пазвод г"*”"

толеоа»тниlе.

Поедложено |е отваоање бпачннх гав.товалпгпта к»-

Јима би ге млади супружнипи могли обратити кал иаићу

иа тешкоће v звЈечиииком животу.

Доста речи је било посвећено проблему слречавања

зачећа. Утврћено је да код нас не постоји довољно ових

ефикасних средстава, као и то да се и она постодећа

често не примењују, вероватно услед њиховог непозна-

вања. У седамдесет и једној радничкој породици 88Vt не

зна и не практикује контрацепцију, мада не желе више

раћати децу. Услед овога долази често до побачаја (m

јсдној анкети на свака четмри детета по један побачај).

Ово је тешка ситуацнја с обзиром на то да се побачај

често изазове нестручно и тиме изложн опасности здрављ?

и живот жене кода
често после тога више није у могућ-

ности да постане мадка.

По једиој анкети у седамдесет породица просечно Је

4,5*/t прихода иде на алкохол. Говорећи о овом проблему,

један кореферент је предложио забрану употребе алко-

хола омладини (како?), забрану точења алкохолних
пића

у ресторанима друштвене исхране итд, Да ли би се овим

нешто постигло? Ледан предавач је скоро рекао да Је

највећи број алкохоличара v детињству и младости сло-

бодно располагао дедном свотом новца и да је баш то

имало утицада на њихову навику. Само, овде се погрешно

претпоставило да де само новац тад коЈи Је довео до ове

појаве. Тај иовац је могао бити и друкчије употреб.љен.

заборавило се да де алкохолизам друштвено
економски

условљен. Зато и иећемо постићи ништа забранама и

сличним мерама. већ се морамо труднти да тако оријен-

тншемо младе људе да неће имати потребе да траже у

алкохолу излаз из својих проблема и тешко решивих

ситуациЈа.
Један кореферент .ie говорио о ралу као могућпости

за апсорбовање снергиде и њено окретањс ол секса. Ми-

слим да је овим сасвим непотребно код здравих и нор-

малних људи. Ово излаган>с Јс било окарактсрисано као

апотеоза сублимацији.

НеодаОирање радова омогућило нам je да чујемо

јелан корсферат који ни.је био занимљив но квантита-

тнвним подацима који су изнети, већ no томе шта је

оОрађивао и на кзји начин се дошло до тих резултата.

Ово друго нисмо сазнали, али би свакако и сада оило

занимљиво то знати на чију иницијативу и по чијем

одобрењу је извршено једно овакво иснитивање.

Кореферент је вршила међу дсвојчицама

до 8 (!) до 18 година ради утврђивања броја »virßO« и

»non virgo«! да би сазнали колики број ученица су де-

војке, а колико жене, она се нијс устручавала да их

присили да легну иа гинеколошки сто. Кажем нрисилили,

јер пс верујем да би иједна од тих девојака које су

означене као »non virgo« добровољно и без противљења

пристала да се то констатује на овај начин. Ово је ди-

ректно нехумано вређање човека, његовог достојанства и

његових права. Никакву корист нисмо имали од тога што

смо чули да је толики и толики проценат ученица »non

virgo«. А оне су тиме свакако двживеле једаи мучаи

догађај. А шта да кажемо тек за оно дете од 8 година

које из нама непознатих разлога, било подвргнуто овом

прегледу. Без обзира да ли је имало неки сексуални до-

живљај или не, јер овим је то тек требало да се утврди,

ово дете ће се сигурно осећати на неки начин жигосаним.

у сали се чуло тихо негодовање. У дискусији се овлаш

дотакло и тога, али оваква лелатност није била јавно

осућена, а то је свакако требало учинити. Требало је

осудити нехумани поступак који је учињен уместо топлог

и гријатељгког поисгупа младим женама које су можда

у-тешкој ситуацијђ, јер се неке од њих налазе у другом

стању.

Говорећи о сексуалном васпитању, један кореферснт

le изнео мишљење да је школа на првом месту позвана

да изврши ову дужност с обзиром да највећи број наших

поролииа v овом погледу урадн врло мало или никако.

На овако организованом саветовању, дискусија 6и

много више допринела да је било више времена. Нажа-

лост, и она Је била ограничена на десет минута по једном

дискутанту и иа онолико дискутаиата колико је могло

«овог-'ти за Једно пре подне.

У дискусији је изнето и мишљење да неке анкете

своЈим питањима изазиваЈу радозналост девојака v пубер-

тету, док би оне тај период без тога лакше пребродиле.

Мислим да знање истине не може штетити. Треба наћи

погодну форму и време. и све оне појаве које су нужне

v развоју и животу нормалног човека, објасниги као

нешто нормално, чега човек ие треба да се плаши и стили.

Ако би поступили друкчиЈе, окренули 6и главу и напу-

стили своЈу лужпост и оставили младе људе да се сами

.снађу и потраже помоћ. можла на оном месту коЈс ће

најмање моћи ла им пружи истину о ономе што ie по-

требио знати и што их заннма

.Млааен Костић

СЛАВОЉУБ ЧВОРОВИЋ; ЦРТЕЖ

STUDENTI SPORTISTI

VUKSANOVIĆ, ŠILJAK
Dve generacije našeg vaterpola

Ako Je futbal ijtra koja najviše

oduševljava našeß čoveka, onda je

vaterpolo sport koji mu jc pružio naj-

više radosti. doneo najdragocenije

pobede, uzdigao se do samog vrha.

Zaista, biti Cetiri godine neporažen,

osvojiti nezvanično prvenstvo sveta

srebrnu medalju u Helsinkiju i Tori-

nu, velika je stvar.

Pošao sam da nađem nekoga od

aktera tih uspeha i evo razgovora sa

dvojicom koji pretstavljaju dve ge-

ncracije u našem vaterpolu. Prva

mlada (Siljak), puna entuzijazma,

mladaiačkc snagc a druga iskusna,

naoru/.ana znanjem i prekaljena u

okršajima, i kada se to dvoje spoji

nema ekipe koja možc da odoli.

Dragoslav Siljak je čovek koji ima

dve pasije. Već četiri godine on se

raspinje između jednog i drugog, odu-

žuje dug Skoli aii ne zapostavlja ni

plivanje. Pa kako on to uspeva ne-

ka vam sam ispriča; »Sport ne sme

da bude sam sebi cllj, treba еа shva-

titi kao razonodu«, kaže Siljak. Onda

vam neće biti nerazumljiv njesrov

uspeh na oba polja. Ko zna Siljka, ne-

će mu biti čudno kako on u vreme

kada se najviše trenira, ka*a e_e u

vodi samo ne spava i ne jedc. ipak

nađe vremcna da spremi ispite. I to

spremi tako da mu je srednja ocena

preko devet.

Od onoga dana kada je u Severu

prvi put zaigrao vaterpo'o, Siljak je

shrenuo па sebe pažnju svih štručnja-

ka. Ima dvadesetijednn godinu a Pfo-
šao je celu Evropu, bio najmlađi ju-

goslovenski olimpijac i samo izvan-

ređna forma prve sedmorice nije mu

dala da se uvrsti u ekipu. Ipak je on

uvek među desetoricom i zato su nje-

gova zapažanja interesantna 1 tačna.

Smatra da ekipu treba podmladiti,

dati joj mogućnosti da se dobro pri-

premj ј da zlatna medalja neće doći

u pitanje.
Razgovarao sam i sa pretstavni-

kom »starc garđe: Boškom A'uksano-

vlćem.

Ovog džina od sto kilograma na-

šao sam očekujući razgovore ođ pet-

naestak minuta sa stereotipnim pita-

njima 1 odgovorima. Rastao sam se od

njega posle četiri časa razgovora.
O

piivanju, vaterpolU'Sportu uopšte, Jer

Vuksanovlć jc prava sportska enci-

klopedija. Njegova zapažanja su tač-

na, on plivanje ima u malom prstu*

»Kad ne bih igrao vaterpolo, život n*

bi bio tako lep«, on je našao sebe ц

onom bazenu od pedeset metara. Na

izgled deluje tromo i lenjo ali kad

»koel u vodu onda jc to drugi čovek;

brz, snažan, dobar tehničar, sa topov-

skim udarrcm. Dao je za reprezenta-

ciju najdragocenije golove i nezamen-

ijiv joj jc član. Trideset i dva puta

je nosio plavu kapicu trideset puta

su naši slavili pohcdu. I ako, je počeo

rano da igra (1942 BOB). pun razvoj

je doživeo mnogo docnije. »Mornaru

i Boži Grkiniću đugujemo najviše«

kaže Vuksanović. Ima za sobom Olim-

pijadu, dva cvropska prvenstva, Ni-

megcn i sada'je evo uvršćen među рг-

ve kandidate za Melbrun.

Zapitao sam ga za najlcpši raome-

nat u karijeri. Dugo jc mislio i najzad

izdvojio jcdan, iz Nimegena. U su-

sretu sa Mađarima išlo je teško. Vo-

diii su sa dva nula i stalno napađall

Boivarj Karpati, Marković, šutiraju

prave bombe na Cirin gol 1 ovaj pra-

vi Cuda. Tada doldzi preokret. Posle

jcdnog faula. Jezic dodaje Vuksano-

viću koji Sprintuje. prelazi jednog,

dvojicu, treći pokušava đa ga potopi.

АИ već je pretl golom i kroz maglu

vidi napregnutog Jeneja. Krajnjlm

snagama šiitira i lopta је u mreži.

To je bio preokret, jugosloveni su za-

igrali sjajno, pobedili Mađare. I osvo-

jili zlatnu medalju.

Vuksanović smatra da smo velikl

favoriti za Meiburn. Znajući da je to

ekipa sa scdam teia a jednim duhom

i'erujemo u t.o. Zelimo njemu 1 Siljku

da u svoje vitrinc. pored zlatne me-

dalje iz Nimcgena i srebrne iz Helsin-

kija i Torina stave i onu najdrago-

ccniju: zlatnu iz Melbnrna.

Vlajko Doković

Plenum sportskog odbora udruženja studenata

Како povećati budžet

Sportski /.ivot na Beogradskom

imiverzitetu је ojačao, Potsavczi. su

pronašli svoj način rada, mađa je u

nrošloj eodini bilo ohjekitvnih i su-

bjektivnih propusta istaknuto jc na

plenumu.

Potsavezl sii sa uspehom okonča-

li prvenstva 1 pored niza nezgoda i

problema na koje su nailazili. Sport

na Fakultetu ie napredovao, naroćito

u kvalltćtnom pogledu dok se u

pogledu kvantiteta uprkos prilić-
nog broja studenata okupljenih u stu-

dentskom potsavezu (oko 10.000), niJe

otišlo đaleko.

NEPRAVILNA PODELA . . .

Studentski potsavcz, pa ni klu-

bovl nisu vršili pravilnu rasptodelu

materijalnih sređstava

U studentskim klubovirna na Fa-

kultetima nije vodena pravilna poh-

tika raspodele materijalnih sredsta-

va, jer novac nije bio ušrneren na

oforml'enje novih sekcija. vcć samo i

gotovo na izclržavanje postojećih. I

studentski potsavez je ućiniio grešku

što 1e novac debo fakuitotima

broju studenata, a nc prema broju

Ijudi koji se aktivno bave sportom

MOGUCNOSTI?

Dosadašnjl budžet (З.ооо.ооо) Doka-

zao se nedovoljan za sve ono što stu-

dentski potsavez misli da ostvari.

Pod ovakvim materijalnim uslovima

ne može se ići đalje u širinu. istak-

nuto je.

Na koji način i gde pronaćl mate-

rijalna sredstva! Uslediio je nekoliko

predloga ćija je realizacija moguća.

U zajeđnicl sa S'avezom stude-

nata održati razgovor
na najvišem n;-

vou sa; Savezom sportova. Savezom

za prosvetu i kulturu, Komisijom za

sport i kohsultovati Univerzitetski

savet. Ovi predlozi dati su uz obrazlo-

ženje: Od njih treba tražlti sredstva.

jer kolika je naša briga za razvoj

sporta na Univerzitetu toliko išt.o tre-

ba đa je i njihova. Јег studenti po za-

vršenom višem obrazovanju odlaze u

gradove .1 srezove 1 tamo postaju

glavni akterl za razvoj sporta.

Mnogi klubovi s,u već tražlli po-

moć od svojih đekanata. tamo su im

odgovorill: »Novac imamo ali nam ga

neće pravdati Rektorat!« Zbog toga

ie nelzbežan razgovor 1 sa Rektoratom

Govoreno je i o uvođenju oba-

vezne nastave na Beogradskom uni-

verzitetu. Ovo pitanje biće ozbiljno

oostavljeno pred odgovorne forume.

Nije se plenum zadržao samo na

tome da svoj budžet poveća đotaci-

iama, već je razmotrio i mogdćnost

iznalaženja sopstvenih sredstava uvo-

đenje obavezne ćlanarine.

Ove godine će se nastaviti radovi

na izgradnll »Studcntskog centra snnr-

tova na vodi«. našto će se utrošiti

glavni deo buclžeta planira-oe t» iz-

gradnju sportskih objekata. Razmo-

triće se pitanje izgrarlnie bazena 1

OAta U)i s-poi'lskjh p.o&tonia u bviđućol

zaradi Fiiozofskosc takulteia,

Iz izvešta a o butižetu može se za-

paziti da ie veliki deo novrp j.šao na

za'-un tc em Treba o'U"Non t 1 пзбе

ućešće na stadionu „Jugoslavija ’. јеГ

i mi na. niega imamo pravo.

Ovo su samo precllozi i zakliučci

sn plcnuma stavljcni zarad na papir.

Ovoga puta Sportski r>dl)or treba da

bud ekspeditivni’i I nride rešavan.iu

svih ovlh pitanja št’o pre.

7.. ILIC

MALE VESTI

MALI RUKOMET, Izvrš'ena je Iž-

mena u sistcmu takniićcnja n malom

rukometu. N'amcsto jerine lige, zbog

prijave trinaeste ekipe (ElektriCara).

stvorenc su dve crupe. Zbog toga tak-

miCenje je obustavljeno. Orijgrane
utakmice su poništene. Prvenst.vo po

grupama otpočeće za neki dan.

FUPBAL, Neoriazivanje suriiia Beo-

građskog podsaveza dovelo je rio prć-

kida fudbalskog prvenstva Studcnt-

skog podsaveza. U toku su zvaničhi

razgovori između Studenskog i Beo-

gradskog furibalskog podsaveza o raz-

lozima koji su doveli do ovog nepo-

žćljnog slućaja,
I.

FERIJALCI,

upis novih članova i obnova

članstva vršiće se zaključno do

1 decembra ove godine. Upis se

vrši po družlnama na fakultetima
Hi kod poverenika nn godinama.

Јнинlн



SPORTSKI

MOZAIK

Halo 30-577, »Crvena Zvezda«?

Da, koga tražite?

Druga Coslća,

A ko ga tražl?

Jedan sportski novlnar.
Ovde urednik sportske rubrike

»Studenta«. Druže Cosiću, da li 1«
tačeo đa Je »Crvena zvezda« povukla
žalbu,

Ne, ml nikada ne povlaćimo žal-

bu kađ smo sigurjni da će utakmica

biti registrovana sa 3 : 0 u našu korist.

Je 11 to sigurno?
Sasvim sigurno.
A sada nešto prlvatno. Znate, Ja

sam usto navijać »Crvene Zvezđe«

od samog osnlvan.la i mislim da tu
žalbu treba jsovući, sramota je.

To mišljenje zadržite za sebe.
Pa slušajte, nismo ml utakmicu

tzgublli zbog Davidovlća. Ako se slu-

čajno desi da mi udemo џ finaie 1

pobeđimo »Hajduka«, verujte blće me

sramota da gledam naše isrrače kako

sa peharom trče oko igrališta.
via ne kažem ,1a ništa, ml srntc

ntakmicu izgubili na terenu, ali ovo

je druga stvar .
Pa da, treba da Je dobljemo za

stolom

S.

Preva đva kola futbalskog prven-

stva Unlverziteta donela su mnoga

Iznenađenja. Treće kolo, najveće-tak-

mičenje 1e iznenada preklnuto.

Sudije su nam otkazale dalje

suđenje. Uzrok. nepoznat.

Dok Je Odbor saveza tražio obraz-

loženje od sudlskih foruma, pojavio

se drug Platon Rajinac, student i fut-

balski sudlja sa iz.iavom: Mi. futbal-

ske sudije, smatramo ovo takmičenje

neorganizovanlm 1 neozbiljnim 1 zato

prekldamo sa daljim suđenjem. I

»kompetentni« su to izjavili.

Kontakt sa sudijama je übrzo

uspostavljen. Razlog njihovog odusta-

janja bio je nepodesnost termina.

kompromis je naravno nađen i sudije

će i dalje suditi.

Naj.lnteresantnije je đa niko od

sudija nije ništa znao o izjavi koju

je u njihovo ime preneo drug Rajinac.

Futbalska reprezentacija Beograd-

skog univerziteta ima za ovu godinu

bogat program. Pored gostovanja u

univerzitetsklm centrima i većim me-

stima u unutrašnjosti predviđene su

turneje u Italiju, Grćku 1 Tursku.

»Veoma je moguće đa će neki stu-

đent blti prvak . . .
« rekao je Fuderer,

pred početak Zagrebačgog tumira.

Ako se po jutru dan poznaje u Fu-

derera se više ne možemo nadatl.

Matanović i Ivkov imaju za sada još

izgleda. ali početak ni.ie bio blstav,

a i stari »vukovi« se dobro drže.

Pravo nastupa od četvrtog kola

Univerzltetskog futbalskog prvenstva

imaće samo pni igrači koji za tdjJijia.jtA_
lekarsku dozvolu.

Uverenja Izdale Ambulanta sport-;

ske medicine svakog dana od 15—17 č.

Jedna korisna novlna koju treba

pozdravlti.

Do polaska voza. kojirn su našl

reprezentativci otputovali ц Pariz,

među igračima i rukovodstvom se naj-

više raspravljalo o proteklom beo-

gradskom kup-derbiju.

Pravila su na našoj -

strani,

tvrdio je Beara.

Pravila su šuplja kao tvoj gol,

odgovorio mu je Moša JVJarjanović.

U prošlu sredu, na igraiištu iFK-a,

odigrana je jedna interesantna futbal-

ska utakmica. C K Narodne omladine

Jugoslavije, pobed;o je u prijateljskoj

utakmici Univerzitetski odbor SSJ sa

6:4 (3:0).

Preko Biroa za međunarođnu raz-

menu studenata. Odbor Saveza sport-

skih društava SSJ dobio је na poklon

izvesnu količinu diskosa. Oni će bes-

platno biti podeljeno svim student-

skim sportskim društvima.

KOZERIJA

NEČU DA BUDEM

POLIGLOT
Oduvek sam želeo da govorim strane Jezike. 111

bar strani jezlk. To pruža vellke mogućnosti. Sirom

otvara vrata. Tako svl kažu.

I pokušao sam. Nemačkl: pomoćne glagole, pa-

deže
...

i onda sam shvatlo. Sta uostalom ima u tom

nemačkom. Ustvari, jezik im nije lep. Ni melodičan,

Cak Je i grub. Vreda uši. A ]a ne dozvoljavam da ше

iko vređa. A tek kakav je odnos ртеша našo] knji-

ževnosti. Kođ njih je „Vlđi vraga su sedam blnjišah"

isto Sto „Schau dem Teufel In sleben Überzie Ber”-

Kao da je taj đavo bio neki direktor Izvoznog pre-

duzeća pa kupovao ibercigere po Beču i Minhenu.

Ne, ne, nemački ipak nisam mogao da svarim.

Uostalom, svakom je jasno da je Irancuski naj-

lepši jezlk. Jezik poezije, jezik knjlževnosti. Sve što

je najlepše ц umetnoeti 1 najvrednije u nauci Je na

francuskom. On je i od vellke praktlfne koristi. Na-

primer: idem ja štraftom, kad odjednom neko vikne:

„Meusieur, s’il vous plais’’. Naravno nlko od nezna-

lica se ne okreće. All ja, kao jedan poligot, znam

Sta to znaći. I prilazim elegantnom „Sitroenu’* 1 div-

noj mladoj ženi, plavokosoj Francuskinjl, koja mole-

ćivo gleda kroz prozor. Na najćistijem francuskom

jeziku ponudim joj pomoć. Ona traži hotel „Moscou’*.

Da, da, to je tu blizu. Ali za svaki slučaj ja ću Joj

lično pokazati. I ispređ nosa zavidljivaca nestajem u

crnoj limuzini. Ona je zahvalna, htela bi đa se re-

vaniira. AU ne, Ja sam bio samo kavaljer. Idem 6ak

i dalje. Porlvam je na večeru. Kao u filmovim«. Pa

nek mi onda neko kaže da francuski nije čaroban

jezik. Ništa me neće sprečiti da kupim đebeU rečnik

i „francuskl u sto lekcija’*. I da pcčnem.

Ali šta je? Tu su opet nepravilni glagoli i izuzeci.

A što je najgore sibžontiv. izgleda da sam se opet

prevario, nije to više onaj stari lepi „francuski”. Je-

zik Voltera, 2an 2ak Rusoa. To nije ni Atatol Frans.

A ni Fancuska nije vlše ono što je bila. Bto i Alžir

i Maroko će joj izgleda uzeti. Degeneraclja.

Izgieda da su Englezi najslobodniji. Kod njlh je

sve tradicija, staro ali sigumo. Uostalom, ja se spre-

mam za lekara. A mediclnska literatura je i najbolja,

i najveća ha engleskom. A i umetnost imaju. Eto,

Sekspir naprimer. Pa i Amerikanci govore engleski.

Oni jes’ da nemaju staru kulturu i umetnost. A što

se tiče nove, imaju i oni svog Sekspira. Modemog.

Ako ne verujete gledajte „Ukroćenu goropad” u

verziji „Poljubi me Katlce” (Kees me Katy). Ali šta

ako neko iz Holivuda vddi moju sliku. I stigne tele-

gram. Ne vređi ni ići bez znanja engleskog. Engleski

nema padeža, ni rodova, ni sibžontiva. I uopšte ima

malo gramatike. Tu treba učiti samo reči. Bolje reći

bubati. A za to imam kvalifikacije. Kao 1 svi medl-

cinari. Ali treba i tu nešto razumetl. Kao i u medil-

cini. Jer ј mi ne učimo sve napamet. Učimo i ml

s Uu najbolje prvo napamet, pa onda

Ђ raruinevanjem. Tako je sigumije.

I tako je Vldakbvtćeva knjiga ~Da li znate en-

gleski” n»šla sebi mesto pored fiziologije. A moja baka

imala je prilike da se plašljivo krsti. Jer ja sam

stajao pred ogledalom. I pokušavao da kažem ~v” sa

ustlma natneštenim za ~u”. Ili ~s” kad je jezik sme-

šten izmeau zuba. Uspeo sam da se ugrizem za jerik.

АЦ bez uzbuđivanja. Kad sam uspeo đa naučim (sa

razumevanjem napamet). tolike latinske reči, sa-

vladaću i to.

Na Fakultetu je otvorena izložba Britanske medi-

cinske knjige. I meni mogućnost da pokažem svoje

znanje. Tako sam navratio na izložbu i poveo Još

nekoliko kolega. Bio je tu i jedan član Komiteta.

Neka drugovi vide moje obrazovanje. A potajno sam

se nađao da ću u to vreme biti prisutan i neki рго-

fesor. Jer otvoreno da kažem, pređ profesorima vo-

lim da se istlčem. Pa i ta želja mi se ispunil*.

Sađa je trebalo svima pokazati da ja razumem

sve. Sve te knjlge u koje su oni pobožno zuriU. I

gledali slike. Samo slike! Aja sam upadljivo

razgledao pisane strane. Ipri tom se smešio.

111 iznenađeno mrdao glavom. 1 potvrđivao. Svako je

mogao da vidi da č 11 a m. Da, ali to nije dovoljno.

Tu pred svima trebalo bi i razgovarati s nekim. Bled

od straha prišao sam bibliotekarki, Engleskinjl, i pro-

muklim glasom Itjavio da tu Ima puno knjiga. I još

jednom: puno knjiga. Sledio je neraiumljivl odgovor.

AU bez hiaterije. Treba biti hrabar. Kocka je pala.

Po tredl put rekoh: ima puno knjiga. I gle! Ona Je

uzela jednu knjigu. Debelu. Računala je nešto na

parčetu hartlje, a Ja sam se trudio da aakrijem zbu-

njenoet. Da pokažem kako, eto, mi sad ćaskamo.

Kako mi ona baš sad piše naiive nekih drugih knjiga.

Jer izgleda da ove neće biti dovoljne. Medutim, ona

ml Je pružlla hartlju. Rafunlll Pružlla mi je 1

drugl paplr. Na kome Je bilo štampano najfiistijim

srpskohrvatskim jezikom da knjlgu (onu debelu) mogu

da podlgnem u „Jugoslovenskoj knjlzi’’. A da platim

ovde. Svega 2180 đinara (preračunato po rvaničnom

kursu).

..

.Ja sam se smeškao. Premetao nepotrebnu knjl-

gu po rukam«. Debelu i bez slika. Ali još uvek sam

bio toliko priseban đa izađem. Relativno mlmo (Isku-

stvo sa Lspdta). x

I tako, kao Sto rekoh, ne ućim više engleski. Kapi-

talistdftki jezik! Jezik eksploatatora radnog naroda!

Odmah je trabalo da ml buđe jasno s klm imam posla.

Nemaju oni uzalud tollke kolonlje. Izrabljivafti!

Na kraju krajeva ni Odrl Hepbrun nlje Engleski-

nja, niti Amerikanka. I zato ću da učim holandskl,

Zbog nje, a i zato što jeđan lekar treba đa zna nekj

strani jezlk. Radi strane literature 1 eventualne spe-

cijallzacdje na stranl. Tako svi kažu ...

.
.. 1Ц Još bolje neftu uftiti nlšta. Jer ko mi ga-

rantuje da se neće otvoriti opet neka „izložba ho-

landske knjige”.

B. D.

Ukrštene reči

Vodoravno; 1. Pra-

stanovnici Balkana,

poznata ličnost jed-
ne Santlćeve pesme;
2. Lična zamenica,

antički pisac (»Ili-
iada«), naša reka.

onomatopeja laveža;

3.Uzvik. žensko ime.

rečno ostrvo: 4. Na-

rođni magazin. žena
bez muža, utočlšte; 5.

Miris, vrba, zapara:
6. Narodno veselje

kod Vojvođana, po-
slovna prostorlja; 7.

Masllna, prljiatelj
(fr.), drvored; 8.

Strano muško ime.

redni broj, električ-

na čestica; 9. Uzvik

pri skoku, štednjaci,

odjek; 10. Skraće-

nica za »volt-amper«.

vrsta trave, naša pla-

nlna, pakao; 11. Ime

populame glumice
Jugoslovenskog dramskog pozonsta,

nazivi.

Uspravno: 1. Naše žensko ime,

bukagije: 2. Jedan zanatlija, drvored

bpa; з. Zimzelovo drvo; 4. Grčko slo-

vo, konjska oprema (množina): 5. Po-

seduje, turski feudalac. upitna zame-

nlca; 6. Australljanskl noj. impera-

tiv glagola »spavati« (skraćeni oblik):

7. Naprava centralnog grejanja; 8.

vnsta apocta. ppeiuae аоЈовга. »*»»-

niie«; 9. lO. Sveta (turd-

zam), ime prve uaše ftlmske glumice;

11 Jedan roman Džejn Oeten, stara

mera za težinu. jezero u Severnoj

Amerlci; M. Hemiski simbol za mazu-

rlium. nosači, inlcljali našeg šahov-

skog velemajstora; 13. Vreta cvcca

(mn.); 14. Tačka suprotna zemtu. ime

poznatog svetskog muzičara, М. Omi-

Ijeno izletište Beograđana, elekto>da.

fiil*

Jadi

potstanara mladi’

Gazdarice, prokKnjava ml, Jaoj, komšinice, Imam vl-

pređuzmite neSto! Zašto se Aca vere uz oluk? sok pritisak!

Povišavam kiriju za IMO Dobio je sobn na mansardi Pa dabogme kad su vam pot-

nara zbog кода&а. sa zasebnim tđazotn. * stanarj Sremci.

Karikature: M. Vujte

HUMOR

MALE SKICE ZA VELIKU

DRAMU

PRVA SKICA

(Lica: navijač „Crven« Zve-

rde” i navijač BSK-a, mesto

radnje: Terazlje)

A vi se žaliste?

Zalismo se.

Zbog Davldoviča?

Božesačuvaj!

Onda zbog 0:4?

Jok brate.

Možda hoćetc KUP?

IVIa jok, ih ala si glup.

Pa zbog čega?

Zbog prihoda!

Kojih prihoda?

Sa finalnog susreta,

DRUGA SKICA

(Lica: dva navijača „Crvene

zvezde” Mesto radnje: stadion

JNA. Radnja: polufinale kupa;

BSK vodi sa 3:0)

Bre, Lazo šta da radimo sa

ovim golubovima. Od pustanja

nema ništa.

Zavrći im šije u džepu.

Samo pazi, ako se nešto primeti

puče bruka.

FILMOVI KOJE GLEDAMO

Veliko hvala scenaristi režiseru i uvoznom

preduzeću što nam pružiše ovo remek-delo

SIMER ONSKA RUZA

Režiser je hio neobično pošten. Odmah, na početku

filma, istrošio je sve, га vestern neophodne, zalihe Indija-

naca, iseleničkih kola, zapaljenih strela i masovnog krvo-

prolića. Sve je to, s neverovatnom nejasnočom hilo ispucano

na platno dok je još trajala špica. Zatim je film prepušten

stihiji.
Iz filma zatim saznajemo da niko od njegovih stvara-

laca nije čitao ni Karl Maja ni Majn Ridn. To se jasno
vidi po tome što Indijanci napadaju noću, a zna se da u to

vreme Veliku Manitu ne pušta sebi duše crvenih ratnika.

No
r

ko zna, možda su ovi Indijanci već bili prešli u hri-

šćanstvo.

Druga očigledna stvar je da režiser smatra Indijance
kao nepodesne za film, rriada nema ništa protiv njih. Stoga
ih on sve pouhija još u prvim kadrovima Ali ipak jedan
crveni mu promiče. To je Ružin hrat Vili (lepog li indijan-

skog imena). On smeteno tumara kroz preostale kadrove

filma, s, očigledno, nenaučenom ulogom.
Dalje režiser počinje da se muči s belom Indijankom

i nekim crno-helim helcima Gledaoc je u potpunoj neizve-

snosti. On zna samo to da će, na kraju, beli helci pohediti

crne helce u ime pravde (tako oni zovu zakon). I da će na

kraju da se zavole Ruža i glavni šerif (to je očigledno, jer

su najlepši par u glumačkoj ekipi).

Lik glavnog šerifa je jedna duhovita novina га ve-

sterne. On, ne samo što je pravedan, već je i lep i pametan.

To se vidi iz toga što glavnom sudiji uporno tvrdi da će on,

šerif, sve lepo udesiti. I stvarno. Inače šerifova strast je
da se sđm tuče sa Sto više razhojnika istovremeno. Ima u

filmu i jedan običan šerif (debeo, glup i ružan).
Zatim film doživljuje i padove. Nesmotreno se dopušta

da se šerif i Ruža dva puta prošetaju fijakerom, a da ih

niko ne napadne. Cak se nisu ni poljuhili). To je zhilja
neoproptivo).

Da bi gledaočeva pažnja Sto više hila prikovana иг

platno, glavni nevaljalac je ohučen u crno odelo. Tako on

vrlo jasno otskače od gužve bandita. Ali avaj, šerif jedini

u sali ne zna za to sve do kraja filma.
Pored svoje zabavnosti, film je г poučan. Prvo, razboj-

nici više poštuju zakon od poštenih građana (Kakva istina).

Druga pouka koju možemo izvući, je da se sa šerifom

nikada ne treba tući. Jer njegovom pištolju nikada ne ne-

staje municije.

Dalje, film nas još upućuje i na to da je protestanti-

zam u Americi vrlo jak. To se vidi i po tome što Indijand
kao i belci drže bibliju na noćnom stočiću.

. U ostale kvalitete filma nećemo vas upućivati dragi
čitaoci, jer smatramo da je i ovo preko jego.
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POLITIKA
■aopštenje u zaključcima koji su

doneti na oktotvarskom savetovanju
kod drnga Tita, preclzno Je 1 đovolj-

no Jasno pokazalo u kom pravcu će

biti usmeren naš dalj prlvredni i eko-
nomski razvoj. O tome su dosta go-
voiiti 1 našl istaknuti državni rukovo-

dloci, pa Je očlgledno da promene čl-

je Je prlpremanje u toku, imaju ka-

rakter značajnog pomeranja u svim

oblastima privrednog života.

Zakljnčci ovog savetovanja istlču

da je period desetogodišnjih napora
za podlzanje bazične inđustrije uspeš-

no završen, 1 da je. u cllju dalje soci-

Jalističke izgradnje naše zemlje, po-

trebno u izvesnom smislu smanjiva-
nje tlb napora.

Nova ekonomska poJitika imaće

neposredan izraz u društvenom

nu za 1956 godinu, a još više perspek-

tlvnom programu razvoja naše pri-

vrede, čija je izrada sada u toku. Tek

kada ovi dokumenti budu objavljeni
1 stavljeni na diskusiju moćl će kon-

kretno da se govori o pojedinim kom-

ponentama te polltike, ali se i na bazi

zaključaka mogu, manje više grubo
1 uopšteno, ocrtatl neke linije.

Uzmimo za primer investlcije.

Od značaja Je da se u dosadašnjoj
Investicionoj politicl uoče tri шо-

menta. Prvo, onl su tokom poslednjih
deset gođina pretstavljale daleko naj-

veću stavku u raspodelil godišnjeg

nacionalnog dohodka; drugo, po na-

menl, stvarale su raskorak u privred-

nom razvoju, Jer je svake gođine u

prlvredu ulagano oko 80'/• ukupnih

investiclja, a od toga 70—80*/« u ba-

zičnu industrlju; 1 treće, po strukturi

su blla veoma neuravnotežene, jer je

uđeo člstih investicija (tj. izgradnja
uovlh objekata) dostizao 1 80V« od

ukupnih Investiclja, a amortizacija
(obnavijanja l popravljanje postojećih

kapaciteta) znači, padala i na 20Vt.

Ovakva politika Investicija imala

je duboko opravdanje u zadacima koji

su postavljeni našoj privređi. Poznato

|e da smo se borill sa nasleđenom zao-

italošču 1 prltiskom spolja. đa su raz-

lozi politike i ekonomske nezavisnosti

i bezbednosti granica nametali po-

trebu stvaranja snažne teške industri-

je. Takva investiciona politlka bila je

moguća samo po cenu odricanja od

Biza drugih potreba i, razumljivo,

morala je stvorlti mnogo novih pro-
blema.

Tumačeći osnove buduće ekonom-

ske politike može se doći do sledećih

zakljnčaka.

U odnosu na naclonalni dohodak,

ißvestlclje će proporclonalno pretstav-

IJatl manju stavku nego do sada. Ta

će za posleđlcu imati smanjivanje |
uvoza investicione opreme, pojeftinja- |

vanje građevinskih usluga i materi-

jala 1 smanjlvanje broja zaposlenih

sekvallfkovanih radnika. Konsekvent-

no tome opadaće pritisak kupovnih

fondova na tržištu robe, posebno prl-

tlsak na tržtštu robe za široku po-

trošnju. Već ovo je dovoljno đa se u

prenapregnutora privrednom životu

oseti značajno pupuštanje.

Značajnije će promene međutim,

edigrati u namenl investlclja. Dovrša-

vanjem ključnih objekata bazične in-

dustrije omoeučeno Je da se povećaju

neprivredne investicije stanbena i ko-

munalna izgradnja. podizanje zdrav-

stvenlh i prosvetnlh objekata na

primer studentskih domova), a da se

u okviru privrcdnih investicija težište

preraesti na poljoprivredu i prerađi-

vačku industriju.

Postepenim pomeranjem Investi-

clone politike u ovom pravcu, pove-

čavaće se robnl fondovi namenjeni

izvozu 1 domaćem tržlštu. To će imati

za rezultat uravnotežavanje platnog

bilansa sa inostranstvom i stabilizaciju

cena na unutrašnjem tržištu.

Razume se, investiclje u ovakvim

problemlma, kao što su piatni biians i

stabilizacija cena, pretstavl.ja.ju saroo

Jednu, iako najvažniju, komponentu.

Stoga se ovde mlsli na ravnotežu plat-

no* bilansa, ođnosno ustaljenost cena,

u onom obimu kojl zavisl ođ investi-

clja. U tom smislu, može da se kaže,

da ove promene objektivno raoraju

Imati odraza i postepnom poboljša-

vanju žlvotnog standarda, naročito

gradskog stanovništva.

Sto se tlče strukture investicija,

teško da se mogu očekivati neke veće

promene. Udeo amortizacije će se

stalno povećavati, ali ne naglo, već u

skladu sa potrebama, odnosno moguć-

nostima zajednice. Inače, poboljšanje

stnikture investlcija ima samo posre-

dan uticaj na svakodnevne uslovc

života stanovnlštva, јег je tu u pitanju

obnavljanje i održavanje postojećih

»ostrojenja u poređenju sa podizanjem

novih.

Z. MlCir

Student u slici i reči - Student u slici i reči
Sta je sa bioskopskim

pretstavama

zа studente?

Praksa prikazivanja fil-

mova za đake i studente

sprovodi se skoro u svim

gradovima u zemlji. Ranijih

godina, počev od 1951, stu-

denti Beogradskog univer-

ziteta imali su prilike da po

nižim cenama kupe karte

kako za reprizne Шко i za

premijerne filmove.

Međutim, prošle godine

Preduzeće za prikazivanje
filmova je ukinulo ove stu-

dentske pretstave. Motivacija

je prilično neubedljiva. Pri-

mećuju, da na ove pretstave

ponajmanje idu studenti,

odnosno da se trguje karta-

ma. Slučajeva preprodaje
karata je sigurno bilo, ali se

oni ni u kom slučaju ne

mogu okarakterisati kao op-

šta pojava. Najzad, za spre-

čavanje ovakvih slučajeva

ima više praktičnih rešenja

(naprimer pokazivanje in-

deksa uz ulaznicu). Znači,

pozadina je ipak finansiski

efekat, a razlog je svakako

samostalno finansiranje.

Iz preduzeća predlažu đa

Univerzitetski odbor podnese

svoje predloge ~pa.bi se

onda nešto možda i moglo da

učini”. Predlažu i to, da se

održi zajednički sastanak sa

distributivnin. preduzećem |
Univerzitetskim odborom. O-

vaj sastanak bi se uskoro i

održao, ali ako finansiski

efekat i onda bude pozadina,

teško je očekivati brzo re-

šenje. U tom slučaju Savet

za prosvetu i kulturu NR

Srbije imao bi reč.

D. STEVANOVIC

brucosko Veče na ekonom-

SKOM FAKULTETU

U sredu uveče devetog ovog
mesera na Ekonomskom fakultetu

je održano brucoško veče.

Prvo program, pa igranka.

U programu je učestvovalo Kul-

turno umetničko društvo »Branko
Krsmanović« koje je ргеко prillč-
no zbunjenog konferansijea upu-
tilo poziv brucošima da postanu

njegovi članovi. Njihov program

je bio suvo odabran: samo neko-

liko pesama i kola. Posle je pročl-
tana jedna kozerija upućena naj-
mlađim studentima u kojoj se kao

i u svima koje se ćitaju na ovak-

vim večerima pominje: »kališ«,
»štrafta«, stuđentske menze I drugo.

Posle ovog nazovi programa u

sali, po kojoj se teško kretalo,

počeo je »najglavnijl« čin brucoške

večeri-igranka.

Stara lica kruže od jeđne bru-

coške večeri do druge, tako đa su

se one pretvorile u večeri za apsol-
vente kojima pretstavlja veliko

zadovoljstvo da se potsete svojih
prvih koraka kroz fakultetski

život.

Ovi dana stepenicama Filozofskog fakul-

teta u Knez Mihajlovoj broj 40 teško se

moglo proći. Od skriptarnice gde je deljena

studentima pomoć KER-a u masti, mleku i

puteru, pa sve do trećeg, a s vremena na

vreme i do četvrtog sprata, zavijao je red.

Radilo se i pre podne 1 popodne. Redovi

su se crveneH od studentskih legitimacija
kojlma su se studenti hladili i spremali ih da

dokažu da su oni zaista sa Filozofskog fakul-

teta i da njihovo prezime pcčinje na A, B Ш

J., da okrenu njegovu zadnju stranu koju će

dežurni službenik da umrlja sa tri pečata>

Organizacija je bila slaba. Plakate i cb-

jave su bile sitno ispisane, a po kraj njih nije

stajalo da je potrebno doneti indeks, a n©

đaeki list koji ne važi (!?) i 120 dittara. Orga-

nizatori nisu našli pogodnu prostoriju pokraj
koje bi red mogao mirao da oeka, a ne ovako

da se proteže od prizemlja do četvrtog spra-

ta i da ometa prolaz stuđenata do svojih se-

minara. Trebalo je tu pcmoć možda deliti u

manjim partijama, ili naći neku drugu pro-

storiju a jzbeći ove stare stepenice које su

svakog, časa mogle da cdigraju ulogu onih

italijanskih stepenica iz filma »Шт u 11«.

U DUHU PRIMENJENE UMETNOSTI

U ovoj baraci održano je bru- Posle onog ushićenja sa bru-
coško veće studeata likovne i pri- coške večeri na Лт ол>ош Beogradu,
menjene umetnosti. Još na u asku u eri iznalaženja novih formi za

osećao se duh »primenjenostl«. iste večeri. ovo je zaista original-
U malom holu gde je sedeo blagaj- no, ali ne i pohvalno.
nik bio je postrojen ešalon de- Naime. dok su drugovi sa me-

žurnih drugova, verovatno apsol- dicine prošle gođine za svoje slične

venata. ац ne sa uobičajenlm tra- večeri uzimali prostorije hotela

kama, već sa brojevima poput no- »Zagreb«, ovj drugovi su uradili

sača. Ti brojevi nisu bil na kapa- »kontra« i izabrali možda naj-
ma kao ito Je običaj već na gru- nezgodnije mesto u našem gradu.
đima, rukavima i kravatama. Dotrajala stara baraka sa vencem

Malo dalje na zldu stajala je od svakojakih stvarj svakako je
reklaraa plakata kućnog reda sa »primenjena«, ali ne kao pohvala,
natpisom: »Ne gazi travu, ne uvođi već kao ruglo.
pse, ne teraj biciklove Itd. м.

RUŽNE NAVIKE

U posleđnje vreme se javila Na našoj slici su dve glave
kod studenata pasija puštanja sa dužom kosom. Koja je žen-

kose. Doskora su devojke џо- ska glava? Leva ili desna? Re-
sile dugu kosu. To je bila ćićemo vam odmah, a ne kao

moda. Sada sludentkinje kosu što se to obično radi »u sle-

krate, a studenti je puštaju dećem broju«. Zenska je de-
da bude što duža. sna, a muška leva.!!!

(■akuitctu’

MdaJe Savez »UMenata B i'tskoe nniversiteta I Ak'(V ija. I ređuje re'iakcioni odbor, (Glavnl i ođgovorni nrednlk Milan Vukos. fknlfki urednik VHda FiHpović) Uredništvo i admi-

uistracija Beogtad, Balkanska lylV, tel. 26035. Cekovnl račun 1032-T 227. Staippa Peogradski grafiCkl zavod, Beograd Bulevar Vojvode Mišića 17, tei. 50-924.
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